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Koupili Karosu starou přes 50 let, budou s ní i jezdit
Regionální muzeum ve Vysokém Mýtě koupilo autobus Škoda 706 RTO LUX z místního podniku Karosa z roku 1969. Dopl-
ní již dříve získané exponáty. Prodejní cena autobusu byla 4,5 milionu korun. „V našich sbírkách máme autobusy Karosa
typů Š 11, 700, 900 a HD 12 a s uvedeným vozem bude vývojová řada základních typů autobusů Karosa ucelená,“ uvedl ře-
ditel muzea Jiří Junek. Autobus je plně funkční a mohou ho tak okamžitě vystavit i využívat při různých retro akcích. ČTK

ČT
K

V PARLAMENTU DRŽÍ
ŽENY NOVĚ VĚTŠINU
NA NOVÉM ZÉLANDU VLÁDNE POSLANCŮM PEKEOVÁ-MASONOVÁ STRANA 12

Svátek slaví: Zoe/Šarlota

Znovu až
v pondělí
Zítra je státní svátek, proto
deník Metro nevychází.
Na dávku článků se můžete
opět těšit až v pondělí
31. října. Za celou redakci
přejeme příjemně prožitý
prodloužený víkend.

Pohádky mají
děti bavit číst
Když dětem před spaním
četla pohádkové knížky,
neměla pocit, že našla
dostatek kvalitních. Proto
začala Jana Burešová psát
sama. Na kontě bude mít
se dvěma novinkami už
deset knížek. STRANA 20

Změna času
V noci na neděli končí
letní čas. Přeřiďte si hodiny
o hodinu zpět. Čas se
posune ze 3.00 na 2.00.

Falešné slevy mají
skončit. Plete se bič
Senát. Horní komoře doporučil vládní novelu schválit ústavně-právní výbor. Původní cena. U slevy bude
nutné uvést i předchozí částku, kterou zboží stálo. Třicet dnů. Delší čas na odstoupení od smlouvy STRANA 10
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„Sázel ho táta,
když se narodila
sestra, stáří víme
přesně,“ popisuje
strom jeho soused.

Do centrametropole letos při-
jede vánoční strom z Ústecké-
ho kraje. Do výšky zhruba
pětadvaceti metrů rostl
58 let. Smrk vzešel z šestadva-
ceti tipů, které zaslala veřej-
nost po výzvě organizátora
pražských trhů, společnosti
Taiko. Vítězný strom do Pra-
hy dorazí z malé vesnice ne-
daleko České Kamenice. Káce-
ní, převoz a následné zdobe-
ní budou již tradičně v režii
společnosti Technologie hlav-
ního města Prahy.
Smrk ztepilý roste na obec-

ním pozemku. Do soutěže
Hledá se strom ho přihlásil
majitel blízkého domu.

„Strom sázel táta, když se na-
rodilamoje sestra, takže stáří
víme přesně, bylo to před
58 lety. Protože je krásný, na-
padlo nás s dcerou Valerií, že

by byl hezký na Staromák,“
upřesňuje Petr Kubica.
Společnost Technologie

hlavního města Prahy bude
letos vánoční strom na Staro-
městské náměstí zajišťovat
už třetím rokem. „Na základě
zkušeností už víme, že se jed-
ná o logisticky velmi nároč-
nou akci. Jsme ale zároveň
rádi, že máme tu čest se na ní
podílet, a je to jeden z nej-
prestižnějších úkolů pro naši
společnost. Když pak strom
poprvé rozsvítíme a pozoruje-
me rozzářené oči kolemjdou-
cích, víme, že to za tu snahu
několika desítek našich lidí
a partnerů stálo,“ říká Tomáš
Jílek, předseda představen-
stva společnosti Technologie
hlavního města Prahy.
Pokud vše půjde podle plá-

nu, strom z Ústecka by seměl
rozsvítit na Staroměstském
náměstí v sobotu 26. listopa-
du, kdy také začnou na ná-
městí už tradiční vánoční
trhy. MET

O nadcházejícím víkendu se
veřejnosti mimořádně ote-
vře celý Jelení příkop
pod Pražským hradem,
od příští sezony by měl být
přístupný natrvalo. Horní
část přírodní rokle je už ote-
vřená, v dolní části dosud po-
kračují stavební práce. Prezi-
dentská kancelář informova-
la také o tom, že jedná s poli-
cií o zmírnění bezpečnost-
ních kontrol při vstupu do
některých částí Hradu. ČTK

Měří 25 metrů. PETR KUBICA

Zastupitelstvo
bude 3. listopadu
Ustavující jednání praž-
ského zastupitelstva se
bude konat ve čtvrtek
3. listopadu. Včera to řekl
dosluhující primátor Zde-
něk Hřib (Piráti). S vyhlá-
šením termínu musel
čekat na rozhodnutí Měst-
ského soudu v Praze o po-
daných stížnostech na zá-
řijové komunální volby.
Všechny soud zamítl, vy-

plývá z informací na úřed-
ní desce soudu. Obrátit se
na soud se stížnostmi na
průběh voleb či zpochyb-
nit zvolení některého
z kandidátů mohli lidé do
7. října. K soudu dorazilo
celkem 23 stížností na vol-
by na pražský magistrát
a radnice městských částí.
Včera se také sešli zástup-
ci koalice Spolu a hnutí
STAN a shodli se na pro-
gramových otázkách pří-
padné pražské koalice. Pi-
ráti se nezúčastnili. ČTK

Staromák ozdobí
smrk ze severu

Vysoký trest

28
Soud uložil bývalému pražské-
mu policistovi výjimečný trest
28 let vězení mimo jiné za
vraždu sousedky a následné
založení požáru v panelovém
domě v Modřanech. Součástí
verdiktu, který není pravo-
mocný, je i sexuologické léče-
ní v ústavní formě. Šestatřice-
tiletý muž totiž znásilnil něko-
lik žen a i vraždu dle znalců
spáchal kvůli své deviaci. ČTK

Hrad. Otevře
Jelení příkop

Krátce

inzerce
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Duni, jediná dcera první gori-
ly narozené v Česku, slavné
Moji, je aktuálně nejvyhledá-
vanějším zvířetem v Zoo Pra-
ha. Spolu s novým chovným
samcem Kisumem obývá
před měsícem otevřený pavi-
lon goril – Rezervaci Dja.
Když přišla v září ze svého
rodného Španělska do Prahy,
chovatelé byli až okouzleni,
neboť je Moje neuvěřitelně
podobná. Má i některé rysy
chování, které Moja zdědila
už od svématky Kijivu. A prá-

vě ji – svou babičku – potká
Duni už za necelé dva týdny
po jejich spojení v jednu sku-
pinu. Velký příběh pražských
goril pokračuje…

inzerce

2.268,-

Dvě kuriozity.
Strážníci chytali
štěně jako rybu.

Nevšední případy se v minu-
lých dnech odehrály v Praze.
S jedním se na Facebooku po-
chlubili strážníci, druhý řeši-
la policie. Příspěvek s titul-
kem „Odchyt chlupatého kap-
ra“ se na Facebooku pražské
městské policie objevil v úte-
rý ráno. „Jak důležité je umět
mistrně improvizovat, před-
vedli strážníci v Praze 12. Na
sjezdu z Pražského okruhu
doHrazanské ulice nebezpeč-
ně pobíhalo štěně pastevecké-
ho leonbergra,“ glosovali
s nadsázkou pražští strážníci
odchyt zaběhlého psa. „Po ně-
kolika marných pokusech se
jeden ze strážníků rozhodl vy-
užít svoje letité rybářské zku-
šenosti. Po obstarání bytelné-
ho podběráku netrvalo dlou-

ho a zaběhnutý hafan se ‚tře-
pal‘ v síti,“ dodali strážníci.
Úsměv vyvolal i případ, kte-

rý sociální sítě obletěl včera.
Policisté pátrali po muži, kte-
rý 9. října po návštěvě kina
v nákupním centru na Žižko-
vě ukradl část figuríny filmo-
vého Supermana. Provozova-
teli kina tím způsobil škodu
bezmála 30 tisíc korun.

Čin zachytily kamery.
Na policií zveřejněném videu
je vidět, jak muž odchází
z kina, u pokladen se zastaví,
zvedne část figuríny, přehodí
přes ni mikinu a odnáší ji. Po
zveřejnění záznamu se muž
sám přihlásil. „Operátorovi
linky 158 sdělil, že se chce
omluvit a odcizeného Super-
mana vrátit. Šlo prý o sázku
aměl to být vtip,“ uvedla poli-
cejní mluvčí Violeta Siřišťová.
Případ policisté prověřují pro
podezření ze spáchání trest-
ného činu krádež. Za to pa-
chateli hrozí až dvouletý po-
byt za mřížemi. MET a iDNES.cz

Moja
se v ní nezapře

Autor fotografie

Petr
Hamerník
Zoo Praha

Odnesli
Supermana

Nové byty

60
Dům, který dá postavit Praha 7
v Holešovicích, nabídne více
než 60 bytů. Třetina z nich
bude bezbariérová. ČTK



www.metro.cz PRAHA čtvrtek 27. října 2022 04

Před několika dnymu skonči-
la výstava v Mánesu, teď mu
do konce roku běží expozice
děl z posledních dvou dekád
v soukromém prostoru v Pa-
řížské ulici. Český malíř Igor
Grimmich, o kterém se říká,
žemu reálné zážitky vstupují
do snů, aby je následně
ze snů vynesl a v nových sou-
vislostech zaznamenal
na plátno nebo sololitovou
desku, se evidentně nenudí.
„Občas mám pocit, že vi-

dím věci takové, jaké oprav-
du jsou. To je asi můj největší
dosavadní úspěch,“ říká
pro Metro Grimmich.

Vaše původní povolání je
truhlář. Jak jste se k malbě
dostal?
Původně jsem chtěl být so-

chař, ale nemohl jsem najít
způsob, jak své představy rea-
lizovat. Po gymnáziu bylo
také třeba se začít něčím ži-
vit. Umělecký truhlář takměl
být jakýmsi náhradním
a také praktickým řešením.
Truhlářství mě docela pohlti-
lo, protože řemeslo obecně
má mnoho poloh. Neustále
se propojuje s jinými řemes-
ly, restaurováním, a nakonec
se zanoříte i do historie.
A když mi to celé už tak pěk-
ně dávalo smysl, ozvalo se
zase puzení po vlastní umě-
lecké tvorbě. Vcelku překva-
pivě jsem se rozhodl pro mal-
bu, o které jsem toho mnoho
nevěděl.

Vracíte se ještě někdy
k původní profesi?
Je to mojí takříkajíc inte-

grální součástí. Co jsem se na-
učil, používám neustále jak
běžně v životě, tak částečně
i v malbě. Tam se to ale týká
hlavně přípravy materiálu,
na který maluji, případně la-
kovaných závěrečných po-
vrchů obrazu. Malby jako ta-
kové ne, tam jsou trochu jiná
pravidla. Nicméně zaprášen
pilinami a olepen lepidlem,
mezi cirkulárkou a bruskou
jsem často.

Pamatujete si na svůj prv-
ní obraz? Co na něm bylo?
Úplně první obraz si už ne-

pamatuji, ale svou „ranou“
tvorbu mám kdesi v deskách
uschovánu. Mnohokrát jsem
to chtěl vyhodit, protože mě
při pohledu na ni polévá stu-
dený pot. Používal jsem olejo-
vý pastel a tempery a vytvářel

jakési krajinné výjevy,
do nichž jsem vkládal figury,
které jsou hrozné. Opravdu
jsem začal malovat až na aka-
demii.

Kolik jste toho namaloval?
Řekl bych, že udělám tak

třicet až šedesát věcí za rok,
a maluji dvacet let.

Jezdíte namotorce, cestu-
jete. Dá se říci, že máte
rád dobrodružství?
Mám, ale také se ho samo-

zřejmě i bojím. Nelezu na vy-
soké hory ani do hlubokých
děr, jsem normální „turista“.
Vyjma té motorky se pohybu-
ji téměř vždy s manželkou
a dětmi. Rád používám poně-
kud vyžilejší vybavení. Motor-
kám je dvacet sedm a šedesát
let. Myslím také, že trochu
přitahuji lehce krkolomné si-
tuace, a proto dobrodružství
může začít už za humny.

Co nejdobrodružnějšího
jste kdy udělal?
Před třemi lety jsme byli

s rodinou a dvěma kamarády
na Okinawě. Vyrazili jsme
v počínající sezoně tajfunů,
čímž jsme si o komplikace
řekli. Vlhko, déšť a vedro. Za-
čali jsme se úplně rozkládat,
děti ochořely, kamarád ocho-
řel a já dostal housera. Nako-
nec jsme s antibiotiky skonči-
li v zabedněném městečku
tři dny zavření v domě, aby-
chom ale nakonec pohlédli
do oka tajfunu.

Promítají se takové pří-
běhy i do vašich obrazů?

Tíseň z některých zážitků
se prolíná s vášní zažít a vidět
věci, které jsem ještě neviděl.
To je hlavní zdroj.

Máte oblíbené téma?
Používám svoji hlavu jako

jakýsi neřízený filtr. To, co se
děje kolem mě, tam projde,
pak to tam nějakou dobu tle-
je a nakonec to leze ven zjed-
nodušeno, nebo to fermentu-
je tak dlouho, že vznikne ja-
kýsi podobný výjev jako z dal-
ší dimenze. Jako na pomezí
snění a bdění. Motivů použí-
vám mnoho: krajinu, archi-
tekturu, dopravní prostředky
i živé bytosti a jejich vzájem-
né konstelace.

Vracíte se k již hotovým
plátnům? Upravujete je?
Někdy ano. Obvykle se to

týká barvy. S časovým odstu-
pemmi většinou přijde, že by
na obraze mohl být výjev vý-
raznější, barvy jasnější. Ale
někdy dojdu i k tomu, že v ob-
raze něco chybí. Pokud tam
něco přebývá, končí to větši-
nou špatně.

Stalo se, že nějaké plátno
takzvaně „letělo z okna“?
Z okna nevyhazuji, ale ob-

čas provozuji jakousi řízenou
destrukci u věcí, kde dojde
k nehodě nebo jejichž vývoj
se přestane jevit jako zdravý.
To se někdy stane i po delší
době. Vždy existuje několik
adeptů v podezření.

Hlavu III akryl na plátně namaloval Grimmich v roce 2018.

sberatelskykabinet@post.cz

Přijedeme kamkoliv v Čechách i na Moravě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

SBĚRATELSKÝ KABINET
MICHELSKÁ 18, Praha 4

VEŠKERÉ HODINKY VČETNĚ PRIM, TÉŽ NEFUNKČNÍ, I DÍLY
A HODINÁŘSKÉ POZŮSTALOSTI, MINCE, ODZNAKY, POHLEDNICE,

MILITARIE, ZNÁMKY, KNIHY A ČASOPISY, VYZNAMENÁNÍ, BANKOVKY,
HRAČKY GRAMODESKY, NÁBYTEK DO R. 1970, RÁDIA, LAMPY

A LUSTRY, UHLÁKY, SKLO A PORCELÁN, VÁNOČNÍ OZDOBY
A BETLÉMY I PAPÍROVÉ, MAPY,
ANGLIČÁKY, OBRAZY A GRAFIKY,

STARÉ NÁDOBÍ A NÁŘADÍ,
VZDUCHOVKY A ČTYŘLÍSTKY, ATP.

NÁVŠTĚVY PO TELEFONICKÉ DOHODĚ 602 229 348

RÁDI VYKOUPÍME:

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Igor Grimmich 2x ARCHIV

inzerce

„Používám svoji
hlavu jako jakýsi
neřízený filtr“

Práce naHPP
pro inv. důchodc

e

nebo dlouhodobá
brigáda (DPP

).

HLEDÁME ZA
MĚSTNANCE

NA POZICE:

OSTRAHA
VOBCHODĚ

(PraHa)

Mzda130-150,- Kč
/hod.

Tel.: 736657262
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Hiphopová sesta-
va vyráží na naro-
zeninové turné.

Letošní rok se pro kapelu Pra-
go Union nese ve znamení
oslav dvaceti let na scéně.
K tomuto významnému jubi-
leu již kapela sobě i svým fa-
nouškům stihla naservírovat
hned několik dárků v podobě
klipů, starších songů v digitál-
ní podobě i nového alba.
Slavnostní zakončení celé-

ho „mejdanu“ bude patřit
koncertním pódiím. Vše se
odehraje v rámcimimořádné-
ho turné Hotovo 20 napříč
Českem, které bude speciál-
ně postavené právě ke dvacá-
tým narozeninám a ukáže fa-
nouškům kapelu ve zcela no-
vém světle. Prago Union totiž
celou narozeninovou šňůru
odehrají za doprovodu decho-
vé sekce, kterou frontman

Adam Svatoš známý jako
Kato pro tuto příležitost pře-
křtil na Krotitele Dechů.
Prago Union narozeninové

oslavy odstartovali už na jaře
klipem k songu Dokonalej
zločin XXI, jehož refrén Kato
napsal již před pětadvaceti
lety. Oslavy pokračovaly červ-
novým digitálním release ne-
oficiální kompilace s názvem
Mimo Jiné, která obsahuje
dvacet dosud nevydaných
starších songů. V srpnu pak
světlo světa spatřilo i nové al-
bum s příznačným názvem
Příduhned… s dvaceti zcela
novými peckami, jejichž
množství opět reflektuje po-
čet let kapely na scéně.
A nyní přijde to hlavní v podo-
bě tour Hotovo 20.
Koncertní šňůra bude mít

pět zastávek po městech na-
příč Českou republikou. A co
přesně bude dělat tato vystou-
pení speciálními? „Kromě
toho, že zazní velké množ-
ství skladeb, kterým jsme se

dosud při živém hraní úspěš-
ně vyhýbali, to bude přede-
vším účast dechové sekce,
kterou jsem pro tuto příleži-
tost překřtil na Krotitele
Dechů. Zahrajeme průřez ce-
lou historií za doprovodu
trumpety, saxofonu, trombo-
nu a tuby. Bude to Řáholec,“
vzkazuje Kato. Fanoušci si na
všech koncertech budou
moci zakoupit speciální naro-
zeninovýmerch.
Vstupenky na turné Hoto-

vo 20 jsou k zakoupení
na pragounion.cz. PUR

Kato ROMAN ČERNÝ

Tisíce lidí včera na Václav-
ském náměstí v Praze podpo-
řily zrovnoprávnění LGBT+
lidí. Připomněli si také pa-
mátku obětí homofobní vraž-
dy, která se stala tento měsíc
v Bratislavě. Organizátoři
a vystupující vyzývali k zasta-
vení šíření předsudků vůči
LGBT+ lidem a k přijetí záko-
na, jenž by umožnil uzavřít

manželství i párům stejného
pohlaví. Akci s názvem Spo-
lečně proti nenávisti podpoři-
li svým vystoupením také hu-
debníci, zpěváci, herci i ně-
které další veřejně známé
osobnosti, třeba předsedky-
ně Státního úřadu pro jader-
nou bezpečnost Dana Drábo-
vá. Akce se dle policie obešla
bez zásadních problémů. ČTK

N O V Ý Č E S K Ý
K O M E D I Á L N Í S E R I Á L

C O S E A S I T A K M Ů Ž E P O K A Z I T ?
O D 2 8 . Ř Í J N A

Zrovnoprávnění. Tisíce
lidí podpořily menšiny

Müller na turné
Láska, samota, světlo, krá-
sa… Richard Müller v no-
vém albu s poetickým ná-
zvem Čierna Labuť Biela
Vrana popisuje velké spek-
trum citů a okouzlení svě-
tem. Je na něm třináct pís-
ní, které představují hu-
dební legendu v celém pě-
veckém rozsahu. Živě si fa-
noušci mohou písně
z nové desky poslech-
nout na podzimním tur-
né, které startuje 9. listo-
padu. V Praze zahraje
v Hybernii 27. listopadu.

Křest Perutí
Milan Peroutka vydává se
svou kapelou Perutě již
druhé studiové album ne-
soucí název Abrakadabra,
jehož křest proběhne
29. října v Malostranské
besedě. Kromě ryze autor-
ských písní se zpěvákovi
podařilo navázat spoluprá-
ci se špičkami mezi hu-
debními producenty. Nej-
větším highlightem alba
je píseň Můj svět, která
byla vytvořena ve spolu-
práci se slovenskou kape-
lou No Name. MET

KrátcePrago oslaví 20
s Krotiteli Dechů
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„Vnímám jako významný posun,
že se objevila iniciativa s cílem
prohloubit obrannou spolupráci
uvnitř EU i navenek. Pro Evropu
je nutné, aby se zbavila pověsti
regionu, který je sice bohatý
a ekonomicky silný, ale zároveň
vojensky méně bezvýznamný,
protože se Evropa stále spolé-
há na pomoc USA,“ hodnotí
strategii český europoslanec
Tomáš Zdechovský (KDU-
-ČSL), který se bezpečnost-
ní problematice dlouhodobě
věnuje.

Speciální jednotka či spo-
lečná cvičení
Za konkrétní kroky může-
me považovat například
vytvoření kapacity rychlého

Europoslanec Zdechovský: EU prohlubuje spolupráci v oblasti
obrany a bezpečnosti. Důvodem je Putinova agresivní válka

nasazení EU o síle až 5000
vojáků pro různé druhy kri-
zí či vyslání 200 plně vyba-
vených odborníků na mise
v rámci společné bezpeč-
nostní a obranné politiky.

Vedle toho budou provádě-
na pravidelná reálná cvi-
čení v terénu, na pevnině
a na moři. Strategie počítá
i se zlepšením vojenské mo-
bility a posílením civilních
i vojenských misí a operací,
které jsou součástí společ-
né bezpečnostní a obranné
politiky.

„Z mého pohledu patří mezi
klíčové body strategie bezpeč-
nostní spolupráce v oblasti ana-

lýzy zpravodajských informací
a boj s hybridními hrozbami
a hrozbami v kyberprostoru,“
říká Zdechovský s tím, že
je potřeba posílit i úlohu
EU jakožto aktéra námořní
bezpečnosti.

Bezpečnost evropských
občanů je na prvnímmístě
Evropská obranná spoluprá-
ce se ale má projevovat i na-
venek, například posílením
vazeb s NATO a rozvojem

partnerství s podobně smýš-
lejícími demokratickými
zeměmi jako USA, Kanada,
Norsko, Spojené království
či Japonsko. Plánuje se také
rozvíjení individualizova-
ných partnerství jednak
v nejbližším okolí EU.

„Musíme být připraveni na
případnou další agresi ze stra-
ny Ruska. Nikdo netuší, jak se
diktátor Putin vyspí, a jestli
nebude chtít zase někoho na-

Válka na Ukrajině ukázala potřebu vzájemné
spolupráce členských států EU v oblasti
obrany a bezpečnosti. Evropská komise

proto představila návrh první čistě obranné
a bezpečnostní strategie EU – tzv. Strategický

kompas, jehož cílem je posílit odolnost EU vůči
potenciálním bezpečnostním hrozbám do roku

2030. Návrh již formálně schválila Rada EU
v březnu letošního roku.

padnout. Spolupráce v oblasti
obrany a bezpečnosti je klíčem
k ochraně nejen českých, ale také
evropských občanů,“ dodává
Zdechovský, který repre-
zentuje Evropskou lidovou
stranu (EPP in EP), jež je nej-
silnější frakcí v Evropském
parlamentu.

Europoslanec Zdechovský je od roku 2020 členem Aktivních záloh ozbrojených sil
ČR, kde má hodnost poručíka.

komerční příloha

Europoslanec Zdechovský působí
v Evropském parlamentu
již druhé volební období

Je místopředsedou Výboru pro rozpočtovou
kontrolu a členem Výboru pro zaměstnanost

a sociální věci. Vedle toho se dlouhodobě
věnuje otázkám bezpečnosti a migrace.
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Možná jste to zaži-
li i vy. Člověk leží
na ulici a lidé ho
obcházejí oblou-
kem.Opilec, po-
myslí si kolemjdou-
cí. Zmýlená platí.

První záchvat epilepsie zažil
Aleš naštěstí doma. „Bylo mi
patnáct, seděl jsme u televi-
ze. A probudil jsem se až v ne-
mocnici,“ vzpomíná nyní již
jednačtyřicetiletý muž. Kdy-
by ho to potkalo někde ven-
ku, mohli si ho splést s fla-
mendrem, který to zase pře-
hnal s alkoholem.

Zkouška lásky v intimních
okamžicích

Epileptické onemocnění je
z těch, které není na první po-
hled viditelné. Záchvaty při-
cházejí nečekaně, není mož-

né se na ně připravit. Aleš se
v prvních letech za nemoc sty-
děl, před kamarády ji tajil.
Když ho nutili, aby šel do hos-
pody „na jedno“ a on odmítl,
protože alkohol tato choroba
vylučuje, považovali ho
za divného. Často se pak tako-
vým lidem vyhýbal, o někte-
ré kamarády proto přišel.
Zkouškou ohněm prošel

v počátcích vztah s jeho poz-
dější manželkou. „Byli jsme
spolu asi dva týdny a já dostal
epileptický záchvat přímo
při sexu. Věděla, že mám epi-
lepsii, ale bylo to poprvé, kdy
viděla záchvat naživo. Vyděsi-
lo ji to a zavolala sanitku. Byl
to pro ni hrozný zážitek, zá-
chranáři byli nepříjemní a če-
kali, než mě oblékne, aby mě
mohli odvézt do nemocnice,“
vzpomíná Aleš na kritické
chvíle. Jeho dívka však tako-
vou zkoušku překonala, jsou
spolu už dlouhých čtrnáct
let, mají spolu dokonce dvě
zdravé děti.

Epileptici čelí častěji
partnerským krizím
Aleš patří k těm šťastněj-

ším epileptikům. Se svým
stigmatem se vyrovnal a na-
učil žít. Ne každý ale může
o podobném štěstí hovořit.
„Je vědecky prokázáno, že
naši pacienti čelí v partner-

ském životě více problémům
než běžná populace,“ vysvět-
luje Jana Zárubová z Centra
pro epilepsii Fakultní nemoc-
niceMotol v Praze, která je zá-
roveňmístopředsedkyní spol-
ku EpiStop. Pro teenagery je
těžké seznamovat se a mluvit
o nemoci s partnerem.

Někteří pacienti mají hrů-
zu již ze samotného slova epi-
lepsie, odmítají je vyslovit.
Často kvůli nízkému sebevě-
domí a nepochopení okolímí-
vají problém s navázáním
partnerských vztahů. Hrozí
jim i častější rozpad manžel-
ství. Průvodním jevem epilep-
sie totiž bývají pocity úzkos-
ti, nemocný je často v napětí,
jestli se dostaví záchvat
a v jaké situaci.
Nemoc také komplikuje in-

timní život ženám, které epi-
lepsií trpí. Například při vol-
bě správné antikoncepce. Dů-
ležitá je konzultace s neurolo-
gempři výběru vhodné ochra-
ny proti početí. Některé léky
na epilepsii mohou totiž sni-
žovat účinnost hormonální
antikoncepce, nebo naopak
prostředky proti otěhotnění
mohou ovlivňovat léčbu epi-
lepsie. V České republice trpí
epilepsií přibližně osmdesát
tisíc lidí. Čtvrtina z nich jsou
děti. PAVEL HRABICA

Sněmovna včera schválila pří-
jmy, výdaje a schodek státní-
ho rozpočtu na příští rok, de-
ficit má být podle návrhu vlá-
dy 295 miliard korun.
Pro letošní rok počítá

schválený novelizovaný roz-
počet, který ještě čeká na pod-
pis prezidenta, se schodkem
375 miliard korun. Příjmy
rozpočtu na příští rok mají
činit 1,93 bilionu korun a vý-
daje 2,22 bilionu korun.
Vláda za své priority označi-

la podporu obyvatel v souvis-
losti s růstem cen a energetic-
kou krizí a také pokrytí výda-

jů souvisejících s válečným
konfliktem na Ukrajině. Ta-
kovéto situaci podle premié-
ra Petra Fialy moderní český
stát ještě nečelil. „Je to rozpo-
čet tedy válečný, je to rozpo-
čet krizový a je to rozpočet,
který vychází z předpokladů,
se kterými musíme do jisté
míry počítat i v následujících
měsících a letech,“ uvedl.
Opoziční řečníci kritizova-

li, že rozpočet počítá s někte-
rými příjmy, jež dosud ne-
jsou schváleny. Jde například
o sto miliard z daně z neoče-
kávaných zisků a z odvodů

z výroby elektřiny. Tumá Sně-
movna schvalovat za týden.
Pro schválení základních

parametrů hlasovalo 84 pří-
tomných koaličních poslan-
ců, opozice byla proti. Podle
hlasovací sjetiny podpořil ná-
vrh rozpočtu i poslanec ANO
Ondřej Babka, který ale poz-
ději uvedl, že hlasoval proti.
Sněmovna o rozpočtu jedna-
la 7,5 hodiny. Letos na rozdíl
od předchozích let nepřišel
na první čtení prezident Mi-
loš Zeman. Schvalování roz-
počtu jako celku má přijít na
řadu na konci listopadu. ČTK

Krátce

Zemědělství má
mít zatím Jurečka
Prezident Miloš Zeman
souhlasí s tím, že pověří
předsedu lidovců a mís-
topředsedu vlády Maria-
na Jurečku řízením mi-
nisterstva životního pro-
středí. Premiér Petr Fiala
to řekl po jednání s pre-
zidentem v Lánech. Ju-
rečka by měl funkci za-
stávat, dokud se nevyjas-
ní situace kolem kandi-
dáta Petra Hladíka. ČTK

Dědičná i získaná

Příčinou nemoci je narušená
rovnováha neuronů v mozku.

● Záchvat je často doprovázen
křečemi a ztrátou vědomí.
Není nutně spojený s pěnou
u úst, jak se často traduje.

● Příčiny epilepsie mohou být
genetické, ale nemoc se
může objevit i po úrazu
páteře, hlavy, může souviset
s nádorovým onemocněním
i s cévní mozkovou přího-
dou.

Není to zadarmo

50
Zhruba tolik milionů lidí trpí
epilepsií v celém světě. Ve vy-
spělých státech se týká asi
jednoho procenta populace.

850
Tolik milionů korun dala
v roce 2021 Všeobecná zdra-
votní pojišťovna na léčbu epi-
lepsie. Polovina šla na léky.

Dendranthema multiflora
různe barvy, ø květináče 19 cm,
ø rostliny 30 – 40 cm

89,-
Tato nabídka platí od 27. 10. 2022 do vyprodání zásob, nejdéle však do 13. 11. 2022. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny. Sortiment rostlin nelze nakoupit on-line.

Nakupte
on-line na

bauhaus.cz

CHRYZANTÉMA

Nepiješ? Seš divnej! Epilepsie
narušuje přátelství i rodinu

inzerce

Rozpočet. Dostal přívlastek válečný
Společná vakcína

1
Miliarda korun je v návrhu
rozpočtu podle ministra zdra-
votnictví Vlastimila Válka blo-
kovaná na nákup očkovacích
látek. „Počítám, že se příští
rok pravděpodobně objeví
jednodávková očkovací látka
pravděpodobně od firmy Mo-
derna, která bude současně
použitelná proti chřipce a co-
vidu,“ řekl Válek. iDNES.cz
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Rozloučení
V zaplněné síni strašnické-
ho krematoria se uskutečni-
lo rozloučení s Josefem So-
mrem. Oblíbený divadelní,
rozhlasový, televizní a fil-
mový herec a dlouholetý
člen Činohry Národního di-
vadla zemřel 16. října ve
věku 88 let. Mezi smuteční-
mi hosty byla rodina, hereč-
tí kolegové i veřejnost. Po-
slední sbohem přišli skvělé-
mu herci dát například Eliš-
ka Balzerová, Jiří Bartoška,
Bára Hrzánová, Jan Kačer
a smuteční řeč měla napří-
klad Taťjana Medvecká
(všichni na snímcích). ČTK

Obchody do
200 metrů čtvereč-
níchmohou na
státní svátek vítat
své zákazníky.

Zítra, tedy 28. října – na stát-
ní svátek, který připomíná
vznik samostatného Česko-
slovenska, budou všechny ob-
chody nad 200metrů čtvereč-
ních zavřené. Lidé tedy nebu-
dou moci nakupovat v super-
marketech a hypermarke-
tech. Prodej ve vybrané státní
svátky zakazuje zákon. Zá-
kon o prodejní době se ne-
vztahuje na obchody s prodej-
ní plochou pod 200 metrů
čtverečních, čerpací stanice,
lékárny, prodejny ve zdravot-
nických zařízeních, ale také
prodejny v místech zvýšené
koncentrace cestujících, jako
jsou letiště či nádraží.

Například řetězec Billa
na svých webových strán-
kách upozorňuje na to, že po-
dle běžné otevírací doby zů-
stanou otevřené provozovny
na Letišti Václava Havla
a hlavních vlakových nádra-
žích v Praze a v Brně. Všech-
ny své prodejny budemít ote-
vřené Makro.
Některá nákupní centra

na svých webových strán-
kách informují, že budoumít
v pátek otevřeno, část obcho-
dů, jejichž provoz zákon ome-
zuje,musí být zavřená. Napří-
klad v OC Nový Smíchov
musí být zavřené Tesco, New
Yorker nebo knihkupectví
Luxor, stejné to bude i v cen-
tru Westfield Chodov nebo
v OC Palladium. V brněn-
ském centru Olympia budou
zavřené všechny obchody
kroměmultikina nebo prode-
je rychlého občerstvení do
auta. V Brně bude také zavře-
né nákupní centrum Královo
Pole nebo OC Futurum. ČTK

5x
ČT

K

Zítra mají
otevřeno

Jan

BUDAŘ
Jana

NAGYOVÁ
Veronika

KHEKKUBAŘOVÁ
Ondřej

VETCHÝ
Martin

HUBA

inzerce
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Akce platí v prodejnách Albert hypermarket
od 26. 10. do 1.11. 2022 nebo do vyčerpání
zásob v jednotlivých prodejnách.

9990
209r -52

2890
37,90 -23

1990
43,90 -54

9490
139,90 -32

Madeland Plátky
• 100 g
• vybrané druhy

Milka
• 85–100 g
• 100 g od 19,90 Kč
• vybrané druhy

Vepřová kýta
bez kosti – v celku
• chlazená • 1 kg

Jacobs Velvet
• instantní káva
• 200 g
• 100 g = 47,45 Kč
• vybrané druhy

NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE
Každý týden

za Vás hlídáme
nejvýhodněj

ší zboží na trhu.

TÝDEN
VELKÝCH SLEVVELKÝCH SLEV -40%% -50%-40%% -50%

-60%

Hoteliér Petr
Bauer má zaplatit
18,75 milionu za
uplácení politiků.
Chtěl, aby svrhli
vedení Prahy.

Podnikatel, který podniká
v gastro oboru, nechtěl, aby
se omezily restaurační před-
zahrádky v centru. A tak
chtěl podle soudu uplatit dva
zastupitele hlavního města,
aby tomu zabránili. Za svůj
čin byl potrestán. Má zaplatit
18,75 milionu korun. O peně-
žitém trestu zatím soud roz-
hodl nepravomocně.

Pražský hoteliér Petr Bauer
přes rodinnou firmu provozu-
je hotely na exkluzivních ad-
resách – U Prince na Staro-
městském náměstí, U Zlaté-
ho stromu v Karlově ulici
a Iron Gate Hotel v Michalské
ulici. Chtěl zabránit novince,
kterou zavedla Praha. Ta se
kvůli zabírání veřejného pro-
storu rozhodla omezit místní
podnikatele tím, že zmenší je-
jich zahrádky. To se Bauerovi
nelíbilo a na jaře 2020 nabídl
tehdejším pražským zastupi-
telům Jiřímu Koubkovi a Rad-
kovi Vondrovi úplatky. Za to,
že podpoří výměnu pražské
koalice, Koubkovi nabídl mi-
lion korun, v létě téhož roku
pak Vondrovi dal úplatek
200 tisíc. O tom ale už věděla
policie. Vondra možné uplá-
cení předem oznámil. Krimi-
nalisté schůzku nahráli.

Předseda soudního senátu
Lukáš Svrček v odůvodnění
uvedl, že korupční případy
jsou obvykle obtížně prokaza-
telné, v tomto případě však
byla vina dokázána jedno-
značně. „Soud nemá absolut-
ně žádné pochybnosti o tom,
že se ta trestná činnost stala,“
řekl. Kromě peněžitého tres-
tu rozhodl také o propadnutí
200 tisíc korun, které Bauer

předal Vondrovi. Bauerův ad-
vokát Richard Čičko v závě-
rečné řeči uvedl, že v případě
setkání s Koubkem jde o tvr-
zení proti tvrzení a obžaloba
pokus o úplatek neprokázala.
U schůzek s Vondrou podle

něj byla pouze obecným se-
tkáním bez jakýchkoli závě-
rů. V případě druhé schůzky
podle advokáta Bauer skuteč-
ně Vondrovi obálku předal.
Peníze však měly být darem
politické straně, kterou Kou-

bek a Vondra zastupovali,
tedy TOP 09.
V dřívější výpovědi Koubka

padlo jméno Jiřího Fremra,
bývalého asistenta šéfa praž-
ské TOP 09 Jiřího Pospíšila.
Fremr je spojován s další vel-

kou aférou Dozimetr. Ta se
týká údajného uplácení ve fir-
mách hlavního města. Bauer
tvrdí, že si od něj nechal jen
poradit, na koho se má se
sponzorským darem na praž-
skémmagistrátu obrátit. ČTK

inzerce

Podnikatel podle soudu uplácel

Číslo dne

1
Jeden člověk zahynul včera
při požáru na letišti Osičiny
na Kolínsku. Předběžný od-
had škody činí 11 milionů ko-
run, z toho sedm na budově
a čtyři na leteckém vybavení.
Jak požár vznikl, zatím není
jasné. Zřejmě šlo o manévr ul-
tralehkého letadla poblíž han-
gáru a následný pád, příčinu
určí odborníci z Ústavu pro
odborné zjišťování příčin le-
teckých nehod. Oheň, který
zasáhl letadlo a halu, dostali
hasiči pod kontrolu. ČTK
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Senát podpoří boj
s prodejci, kteří lákají
své zákazníky
na falešné slevy.

Obchodníci budou muset na zboží,
které nabízejí ve slevě, povinně uvá-
dět i jeho původní cenu. Změnu při-
nese vládní novela o ochraně spotře-
bitele, ježmá ztížit prodejcůmuvádě-
ní falešných slev. Její schválení Sená-
tu doporučil jeho ústavně-právní vý-
bor. Novela vychází z předpisů EU.
Prodlouží ze 14 dnů na 30 dnů lhůtu,
v níž je možné odstoupit od smlouvy
o koupi uzavřené například na pro-
dejní akci.
Zveřejňování falešných recenzí

bude podle novely nekalou obchodní
praktikou stejně jako tvrzení, že re-
cenze pochází od spotřebitelů, kteří
výrobek zakoupili, aniž by prodávají-
cí toto tvrzení jakkoli ověřil či zajis-
til, že je pravdivé. Za nekalou obchod-
ní praktiku bude považováno také
jednání, kdy poskytovatel on-line tr-
žiště umístí na přední pozice sezna-
mu výsledků vyhledávání produkt,
který tam umístil za úplatu, a zákaz-
níka na placenou reklamu neupozor-
ní. Sněmovna do vládní novely vloži-
la úpravu regulace nevyžádaných ob-
chodních sdělení, která se bude týkat
jen komunikace iniciovanou podni-
katelem. ČTK

Bývalá sklářská huť v Josefově Dole se stane centrem zábavy. 2x ČTK

Ve sklárně z roku 1904
se hraje badminton
Z jizerskohorského Josefova Dolu
zmizel jeden z brownfieldů. Z býva-
lé opuštěné sklářské Maxovské
hutě, která byla postavena v roce
1904, je centrum zábavy nazvané
Huť Marie. Nákup areálu a přestav-
ba stály zhruba 65 milionů korun.
Vlastník tady má další dva areály
– ještě jednu bývalou sklářskou
huť a opuštěnou pilu. Jejich revita-
lizace je ve fázi příprav. Huť Marie
se stane sportovním a kulturním
centrem jizerského městečka.
Hala pojme až 400 lidí a už nyní se
v ní hraje badminton nebo stolní
tenis. Budou se tu pořádat vánoční
trhy, bály a koncerty. V dalších pro-

storách bývalé hutě je fitness, le-
zecká stěna, sauna a kavárna.

Přiznání chyby i omluva
Kladenský soud uložil dvěma ob-
žalovaným tresty vězení za nená-
vistné výroky o Ukrajincích v na-
hrávce na sociálních sítích. Tomá-
še Čermáka odsoudil k šesti měsí-
cům odnětí svobody, Patrika Tuš-
la k deseti měsícům. Rozsudek
není pravomocný, obžalovaní
i státní zástupce si nechali lhůtu
na odvolání. Muži zůstávají ve vaz-
bě. Podle soudce Víta Sochovské-
ho se dopustili hanobení národa
i podněcování k nenávisti. Tušl se
za vulgární výrazy omluvil. Čer-
mák řekl, že udělal chybu. Oba
připustili nevhodnost projevu. ČTK

Dost bylo klamání zákazníků

U zlevněného zboží budou obchodníci
muset podle předlohy nově uvádět,
za jakou nejnižší cenu před prvním
uplatněním akce produkt nabízeli
v období ne kratším než 30 dnů.
Pokud zboží prodávali kratší dobu,
budou uvádět nejnižší cenu za uplynu-
lou dobu. Má to zabránit klamání
spotřebitelů ohledně výše slevy.

● Opatření se ale nebude vztahovat
například na věrnostní programy
nebo na reklamy, kde se obchodníci
chlubí obecně nízkými cenami. Nebu-
de se týkat ani potravin a dalšího zbo-
ží, které rychle podléhá zkáze nebo
s krátkou dobou spotřeby.

● Spotřebitel, který by byl poškozen ne-
kalou praktikou prodejce, má dostat
nově právo vedle nároků plynoucích
z občanského zákoníku také na
odstoupení od smlouvy do 90 dnů.

● Mohl by také požadovat přiměřené
snížení ceny. Od smlouvy by nemohl
odstoupit, pokud by prodávající
prokázal, že je to vzhledem k závaž-
nosti nekalé praktiky nepřiměřené.
V případě recenzí budou prodejci
povinni zajistit pro spotřebitele jas-
nou informaci, že hodnocení udělili
skutečně lidé, kteří si výrobek
zakoupili nebo ho užili. ČTK

Krátce
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Vkus řidičů se
mění, v současnos-
ti více preferují
vozy SUV.

Americká automobilka Ford
Motor nejpozději do polovi-
ny příštího roku ukončí výro-
bu vozu Fiesta, jednoho
ze svých nejpopulárnějších.
S odkazem na zdroje to uvedl
server BBCNews, podle které-
ho to automobilka oznámí
v příštích dnech. Mluvčí For-
du nechtěl informaci komen-
tovat.

Ford podle zdrojů výrobu
ukončí, protože nepočítá
s jeho elektrickou verzí. Vliv
má ale také změna preferen-
cí klientů.

Prvnímodel Fiesty sjel z vý-
robních linek v roce 1977
v britském Dagenhamu. Fies-
ta patří k nejpopulárnějším
vozům z nabídky Fordu v Bri-

tánii i v dalších evropských
zemích, hlavně díky příznivé
ceně tohoto automobilu.
V současnosti se Fiesta vyrábí
v Německu. „Fiesta byla oblí-
benou ikonou a věrnýmpříte-
lem pro miliony řidičů, vkus
se ale mění,“ řekl deníku The
Sun zdroj z automobilky. Po-

dle něj nyní zákazníci prefe-
rují menší sportovně-užitko-
vé vozy (SUV).
Podlemluvčího Fordu auto-

mobilka přehodnocuje nabíd-
ku a chce se zaměřit na nová
auta s elektrickým pohonem.
Do transformace nabídky
chce automobilka do roku
2026 investovat zhruba 50mi-
liard dolarů (přes 1,2 bilionu
korun).
Fiesta začala vznikat v polo-

vině 70. let v reakci na ropný
šok, její hlavní výhodou tak
byla úspornost. Ford vyrobil
zhruba 20 milionů těchto aut
a jen v Británii se jich prodalo
bezmála pět milionů. ČTK

Odchází z Ruska

Automobilky Mercedes-Benz
a Ford Motor se rozhodly
stáhnout z ruského trhu.

● Roku 2019 byla za účasti rus-
kého prezidenta Vladimíra
Putina a členů německé vlá-
dy otevřena u Moskvy továr-
na na luxusní vozidla. Podíl
má v Rusku od Mercedesu
koupit místní investor. Ford
oznámil, že dokončil doho-
du o prodeji svého 49procet-
ního podílu v ruském společ-
ném podniku Sollers Ford.

„Soudruhu vrchní veliteli,
v souladu s plánem výcviku
ozbrojených sil se pod vaším
velením koná cvičení, během
něhož budou propracovány
úkoly zasazení masivního ja-
derného útoku strategickými
silami v reakci na nepřátel-
ský jaderný útok,“ znělo hlá-
šení, které včera podal pro-
střednictvím videohovorumi-
nistr obrany Sergej Šojgu rus-
kému vůdci Vladimiru Puti-
novi. Rusko uspořádalo cviče-
ní jaderných sil v době zvýše-

ného napětí, kdy po vojen-
ských neúspěších ve válce
proti Ukrajině začala Moskva
obviňovat Kyjev, že chystá
útok jadernou bombou, kte-
rý by mohl způsobit radioak-
tivní zamoření rozsáhlé ob-
lasti za pomoci klasické trha-
viny. Ukrajinští představitelé
obvinění popřeli. Západ varo-
val Rusko před použitím ja-
derných zbraní pod falešnou
záminkou. V rámci cvičení
byla vypuštěna takémezikon-
tinentální raketa Jars. ČTK

Terorismus v Íránu
Při teroristickém útoku
v šíitské svatyni v jihoírán-
ském městě Šíráz zahynu-
lo nejméně 15 lidí, dal-
ších 40 lidí utrpělo zraně-
ní, uvedla íránská státní
agentura IRNA. Agentura
Mízán, která se specializu-
je na justici, informovala,
že útok spáchali tři ozbro-

jení muži. Podle někte-
rých informací na sociál-
ních sítích byli dva pacha-
telé útoku zadrženi, po
dalším policie pátrá. K úto-
ku se následně přihlásila
teroristická skupina Islám-
ský stát. Útočníci se pohy-
bovali v autě a stříleli na
věřící a na místní zaměst-
nance u vchodu do svaty-
ně, popsala IRNA. ČTK

Ford Fiesta MK1 WIKIPEDIA

Populární Ford
Fiesta se loučí

Rusko. Proběhlo
jaderné cvičení
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Čínské město Šanghaj zřej-
mě jako první na světě začalo
dnes podávat inhalační vakcí-
nu proti nemoci covid-19.
Nový typ vakcíny, kterou lidé
vdechují ve formě jemných
částic, je nabízen zdarma
jako posilovací dávka pro již
očkované osoby.
Vakcíny se nepodávají in-

jekčně a mohou k absolvová-
ní očkování přesvědčit i ty
lidi, kteří mají z injekční jeh-
ly strach. Mohou také přispět
k rozšíření očkování v chu-
dých zemích, protože je snaz-
ší je aplikovat. V Číně není oč-
kování povinné, Peking ale
chce podat posilovací dávky

více lidem, než uvolní přísná
pandemická opatření, která
brzdí hospodářství. Čína je je-
dinou významnou ekonomi-
kou světa, která stále dodržu-
je politiku nulové tolerance
vůči covidu a nařizuje rozsáh-
lé uzávěry už při výskytu prv-
ních případů nákazy.
Na videonahrávce zveřejně-

né na internetu čínskými stát-
nímimédii je vidět, jak si lidé
ve zdravotnickém centru be-
rou do ruky průhledný kelí-
mek, z nějž pomocí krátké
hubice očkovací látku vde-
chují. V doprovodném textu
je uvedeno, že po pomalé
inhalaci je potřeba zadržet

na pět vteřin dech. Celá pro-
cedura nezabere více než
20 vteřin. „Bylo to, jako bych
pil mléčný čaj. Když jsem tu
látku vdechl, chutnala na-
sládle,“ říká na videu jeden
z obyvatel Šanghaje. Čínský
regulační úřad schválil inha-
lační vakcínu jako posilovací
dávku proti covidu v září. Vy-
vinula ji čínská biofarmaceu-
tická společnost Cansino Bio-
logics jako aerosolovou verzi
své injekční vakcíny na bázi
adenovirů. Ve světě se podle
Světové zdravotnické organi-
zace (WHO) nyní testuje také
asi desítka vakcín ve formě
nosních sprejů. ČTK

Nová vakcína. Kdo nechce
injekci, může ji vdechnout

Na Slovensku se včera v Brati-
slavě a v Žilině konala posled-
ní rozloučení se dvěma oběť-
mi homofobní vraždy u brati-
slavského gaybaru Tepláreň
(Teplárna). Před dvěma týdny
tam střílel devatenáctiletý
mladík, který později podle
dosavadních informací spá-
chal sebevraždu. Případ vyšet-
řuje policie jako teroristický
útok.
Smuteční obřady začaly od-

poledne a kromě příbuzných
a známých zastřelených se
jich zúčastnili i vojáci prezi-

dentské čestné stráže. Ti na-
příklad v bratislavském kre-
matoriu podle televize Joj
do začátku smutečního pro-
slovu stáli u rakve s pozůstat-
ky jedné z obětí střelby,
Matúše Horvátha, který byl
studentem bratislavské Uni-
verzity Komenského. Televi-
ze také uvedla, že prezident-
ka Zuzana Čaputová pozůsta-
lým poslala dopisy s vyjádře-
ním soustrasti.
V Žilině se s druhým zastře-

leným, Jurajem Vankuličem,
přišlo podle listu Plus Jeden

deň rozloučit kolem 100 lidí.
„Budeme na něj vzpomínat
jako na člověka, který všude
rozdával úsměvy. Přijal práci
v hlavním městě, měl kolem
sebe spoustu přátel a těšil se
ze života,“ řekla ve smuteč-
nímproslovu Vankuličova ka-
marádka.
Podle policie byl primár-

ním cílem střelce premiér
Eduard Heger. Když mu
záměr útoku na ministerské-
ho předsedu nevyšel, vybral
si jiný vyhlédnutý cíl, a to byl
zmíněný bar.

Útočník měl na seznamu
i další politiky a na sociální
síti umístil manifest namíře-
ný proti členům komunity
LGBT+ a také Židům.
Dvojnásobnou vraždu krát-

ce po zločinu odsoudili před-
ní politici na Slovensku
a v Bratislavě pak na pietní
akci a následném shromáždě-
ní uctily oběti střelby tisíce
lidí. Sněmovna zase v usnese-
ní označila vraždu za útok
na demokratický stát, násled-
ně ale odmítla návrh na posí-
lení práv partnerů LGBT+. ČTK

Sochy mizí
Ruské okupační úřady vyvez-
ly z Chersonu na jihu Ukraji-
ny další památník, tentokrát
knížete Grigorije Potěmki-
na, který je pokládán za za-
kladatele města. Z města již
dříve zmizel památník ruské-
ho admirálova Fjodora Uša-
kova a vojevůdce Alexandra
Suvorova. Ukrajinský minis-
tr kultury Oleksandr Tkačen-
ko ironicky poděkoval oku-
pačním úřadům, že podporu-
jí proces derusifikace. ČTK

Čestná stráž PLUSKA.SK

Nový Zéland zažil
významný den.

Vnovozélandskémparlamen-
tu mají poprvé většinu ženy.
V úterý se představitelka No-
vozélandské strany práce sta-
la předsedkyní parlamentu
a jeden poslanec rezignoval,

takže v zákonodárném sboru
nyní zasedá 60 žen
a 59 mužů.

Česko zaostává
„Zatímco pro mě je to mi-

mořádný den, pro Nový
Zéland je historický,“ řekla
nová šéfka parlamentu So-
raya Pekeová-Masonová, kte-
rá ve funkci vystřídala Trevo-

raMallarda, jenž se stal velvy-
slancem v Irsku.
Nový Zéland se tak řadí

mezi několik zemí světa, kde
mají ženy v parlamentu
aspoň poloviční zastoupení.
Jde o Rwandu, Kubu, Nikara-
guu, Mexiko a Spojené arab-
ské emiráty. V dvousetčlenné
české Poslanecké sněmovně
ženy po loňských volbách ob-

sadily 25 procent, což je mír-
ně pod celosvětovým průmě-
rem.

Volební právo
Na Novém Zélandu jsou

ženy v politice zastoupeny
dlouho. Tato země jim v roce
1893 jako první na světě udě-
lila volební právo. Současná
premiérka Jacinda Arderno-

vá je třetí ženou v čele vlády.
Většina žen v novozéland-

ském parlamentu může být
jen dočasná. V průzkumech
volebního mínění posilují
konzervativní strany, kde
mají ženy ve srovnání s libe-
rálními politickými uskupe-
ními slabší zastoupení. Volby
se na Novém Zélandu budou
konat příští rok. ČTK

Lipavský v Kataru
otevřel ambasádu
Český ministr zahraničí
Jan Lipavský včera v Kata-
ru slavnostně otevřel
nové velvyslanectví. Podtr-
huje to podle něj rostoucí
tendenci vzájemných vzta-
hů. Ministr v Dauhá řekl,
že za hlavní úkol považu-
je ekonomickou diploma-
cii. S katarskou stranou se
zároveň diskutuje o vzni-
ku ambasády v Praze. „Je
to významná záležitost.
Česká republika neotevírá
zastupitelské úřady, amba-
sády ve světě každý den,“
řekl Lipavský. Na otevření
velvyslanectví se podle
něj pracovalo mnoho let.

Český velvyslanec v Kata-
ru Petr Chalupecký pak
novinářům řekl, že spolu-
práce mezi oběma země-
mi v energetice je možná
spíše ve střednědobém ho-
rizontu než v krátkodo-
bém. Nutné je sladit nača-
sování, cenu a množství.

Dostala důvěru
Horní komora italského
parlamentu včera podle
očekávání vyslovila důvě-
ru koaliční vládě Giorgie
Meloniové, jejíž krajně
pravicová strana Bratři Itá-
lie vyhrála minulý měsíc
parlamentní volby. Podpo-
řilo ji 115 senátorů, 79 se
vyslovilo proti. Už z úterý
má důvěru poslanců. ČTK

Rozloučení. Lidé uctili oběti vraždy
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Číslo dne

1492
Zítra to bude 530 let, co janov-
ský mořeplavec a kolonizátor
Kryštof Kolumbus přistál bě-
hem své první výpravy
na Kubě. Kolumbus plul pod
španělskou vlajkou, první
plavbu uskutečnil se třemi lo-
děmi – Santa María, Pinta
a Niňa. Celá flotila čítala asi
sto mužů. Po přistání u Kuby
prozkoumal pobřeží ostrova
a pojmenoval jej Juana. MET

Ženy poprvé získaly převahu
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Vasky: Zvyšování
nákladů nezname-
ná nic dobrého jak
pro lidi, tak pro
firmy. Na čem by-
chom ale neměli
šetřit, jsou lokální
produkty.Připravu-
jeme se tak totiž
o mnohem víc než
jen o hezký módní
doplněk.

České obuvnické řemeslo již
několik let prochází nároč-
nou situací. V uplynulém ob-
dobí musely lokální firmy
konkurovat velmi levnýmdo-
vozůmobuvi zejména z oblas-
ti Asie, a tak spousta výrobců
přišla o práci. Vzhledem
k omezeným možnostem
uplatnění se snížil i zájem
o samotnou profesi. To se sna-
ží svou činností zvrátit škol-
ská zařízení, města, kraje, ale
i obuvnické firmy, které chtě-
jí ukázat, že české obuvnické
řemeslo stále žije a potřebuje
mladé, cílevědomé a kreativ-
ní lidi.

„Věřím, že s vyšší poptáv-
kou přijde i větší zájem o ře-
meslo samotné. Pokud mu
dáme opět váhu a punc, který
si zaslouží, bude dle mého
atraktivnější i pro mladé ge-
nerace. Měla by to být každo-
pádně celospolečenská sna-
ha, aby tomělo výsledek,“ ko-
mentuje situaci Václav Sta-
něk, zakladatel značky
Vasky.

Staré ceny déle neudržíme
Zájem o lokální produkty
sice v posledních letech,
i vzhledem ke covidové době,
roste. Lidé se více zajímají
o původ a kvalitu produktů
a jsou ochotni si za ně připla-
tit i vyšší cenu. Aktuální eko-
nomická situace ale tomuto
pozitivnímu vývoji nepomá-
há. A také na Vasky má dlou-
hodobé zvyšování výrobních
nákladů i cen konkurence
vliv. Od jejich založení se
v oboru výrobců obuvi zvedly
ceny o čtvrtinu a konkurenč-
ní značky navýšily cenovky
o více než třicet procent.

Vasky tak čeká historicky
první plošné zdražení. Věří
ale, že lokální obuv by měla
být poctivá a pokud možno
co nejvíc dostupná. A tak
zdražují jen o nejnutnější mi-
nimum. I přesto se to u někte-

rých modelů promítne
v ceně, jež bude vyšší o něko-
lik stokorun.

Ševcovina je umění
Výroba bot je poctivé řemes-
lo, které sahá daleko do histo-
rie. Kůže je přírodní materiál
a každý druh se chová jinak,
pro výrobu bot je však ideál-
ní. Hlavní roli proto hraje šev-
covské umění, zručnost
a zkušenosti. Výroba každé-
ho páru bot Vasky začíná v se-

kací dílně. Zde se vysekávají
jednotlivé dílce, ze kterých
se celé boty skládají. Při této
činnosti vzniká z kůže spous-
ta zbytkových odřezků, jež
Vasky dále zpracovávají a po-
užívají je k výrobě klíčenek
nebo podložek podmyš. Ještě
před sešitím se na kůži razí
například iniciály, logo či veli-
kost a výrobní číslo. To vše se
dělá na stroji, který pamatuje
dobu, kdy Zlín výrobou bot
jen vzkvétal. Jednotlivé dílce

se následně sešívají v šicí díl-
ně. Šičky společně vytvářejí
svrchní část bot a za den vyro-
bí až devadesát svršků. Jakmi-
le mají hotovo, svršek se pře-
souvá na spodkovou dílnu,
kde následně probíhá posled-
ní krok – a tím je kompletace
boty.
Pro tu je zapotřebí nemalé

fyzické síly. Svršek se nejprve
natvaruje a napne na kopyto.
Následuje případné obšití
boty a přidání podešve. V této

fázi už jsou boty skoro hoto-
vé. Stačí jen natřít postranní
řezy a vybrat vhodné šněrova-
dlo. Pokud vám přijde vznik
bot zajímavý, můžete navští-
vit výrobnu, kde vznikají.
A to prostřednictvím virtuál-
ní reality. Stačí pouze dorazit
na některou z prodejen znač-
ky Vasky. Tam vás po nasaze-
ní VR brýlí krok po kroku pro-
vede výrobou samotný zakla-
datel Václav Staněk.

Boty jako investice
Investice do jednoho či ně-

kolika řemeslně propracova-
ných párů zdaleka předčí
plný botník sice dostupných,
ale hůře zpracovaných kous-
ků. Je proto výhodné nakupo-
vat boty v nadčasovém desig-
nu a v kvalitě, která vydrží.
Takové, s nimiž vás čekají
roky nošení, objevování a zá-
žitků. A to respektuje i jejich
cena. Odvíjí se totiž nejen
od kvalitního materiálu, ale
i od hodnoty poctivé ruční
práce každého z dvanácti zku-
šených ševců, který se napří-
klad na výrobě bot Vasky po-
dílí. Investovat do kvalitních
produktů, u kterých víte, kdo
a kde je vyrobil, se sice vypla-
tí, ale je důležité o ně i pravi-
delně pečovat.

Tři kroky správné péče

Péči o boty je potřeba pravi-
delně opakovat, ideálně jed-
nou za tři až čtyři týdny.

● Prvním krokem je vyčištění
celé boty. Ideální je k tomu
šetrná čisticí pěna na obuv,
která se postará o odstraně-
ní špíny, starých krémů a zá-
roveň kůži hloubkově vyživí.
Nanášejte ji nasucho houbič-
kou nebo hadříkem.

● Krémování je základ. Je ale
třeba dbát na výběr krému,
protože každý má trochu
jiné vlastnosti. Vybraný
krém naneste rovnoměrně
v souvislé vrstvě a zvýšenou
pozornost věnujte oblasti
švů, aby nemohlo docházet
k nechtěnému zatékání.
Po zaschnutí už stačí jen
boty hadříkem rozleštit.

● Posledním krokem v ošetře-
ní je impregnace. Kůže sama
o sobě není voděodolná,
proto je potřeba jí dodat
ochrannou vrstvu, která od-
puzuje vodu a brání usazová-
ní nečistot. Impregnaci
na obuv nanášejte v souvislé
vrstvě z mírné vzdálenosti.

O vlastní firmě snil Václav Staněk (vpravo) už od dětství. VASKY

Za české boty je fajn si připlatit,
ale pořád by měly být dostupné
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Za poslední tři
roky se změnil
svět k nepoznání.
Na přicházející
a odcházející tren-
dymusí reagovat
i tuzemské značky.

Průměrného českého chlapa
nebaví koukat na reklamy
v časopisech s naolejovanými
modely. Takzvaný sixpack
na břiše asi většina v životě
mít taky nebude. Ani si ne-
myslí, že by šampon měl ně-
jak zásadně změnit život.
Muž nechce spekulovat, jestli
si má dát nejdřív kondicionér
s vesmírnou technologií
a pak šampon z motýlích kří-
del, nebo naopak. Vzdušné
zámky, které měly tuzemské
značky pánské kosmetiky ješ-
tě před pár lety ve zvyku
svým zákazníkům slibovat,
pomalu vycházejí z módy.

Konec hýčkání?
Důvodů, proč trend v pán-

ské kosmetice směřuje v tu-
zemsku spíše k jednoduchos-
ti, jemnoho. Důležitým fakto-
rem jsou ale bezesporu eko-
nomické dopady koronaviro-
vé pandemie. Zjednodušeně
řečeno, pro běžného chlapa
není luxusní kosmetika tako-
vou prioritou jako v minulos-
ti. Jednoduše se už tolik ne-
hýčká.
„Mám pocit, že jsem znač-

ku Beviro budoval pro jiný
svět, než jaký teď vidím ko-
lem nás. Covidová léta, pro-
hlubující se ekologická krize,
válka na Ukrajině, a navíc in-
flace mě vedou trošku jiným
směrem, než je výroba luxus-
ních produktů. Poděkoval
jsem proto za spolupráci
a všechny zkušenosti kole-
gům, se kterými jsme se do-
mluvili, že půjdeme každý
svou cestou,“ říká pro deník
Metro Dan Trnka, který na tu-
zemském trhu pánské kosme-
tiky působí čtrnáct let.
Deník Metro se obrátil

na Trnku jako na znalcemíst-
ních poměrůna trhu s kosme-
tikou z jednoduchého důvo-
du. Se svým týmem totiž po-
máhá privátním zájemcům
vytvářet jejich vlastní znač-
ky. „Zákazník za námi přijde
s myšlenkou na nějaký pro-
dukt z oblasti kosmetiky, dro-
gerie či parfémů a mymu do-
dámehotový produkt. Zajistí-
me vývoj, výrobu, legislativu,

design, nakoupíme obalové
materiály, zprodukujeme tis-
koviny a v neposlední řadě
nabízíme listing výrobků
do naší partnerské sítě,“ popi-
suje Trnka.

Už žádné kraviny
Na vlně trendu nabízení

levnějších kosmetických vý-
robků pro chlapy, které se
však propagují nikoli pro-
střednictvím kvalitních suro-
vin a příběhu, ale spíše dobré-
ho poměru cena/výkon, se
veze hned několik českých fi-
rem. Jednou z těch nejnověj-
ších je Steve is no bullshit. Ná-
zev se dá přeložit jako Steve
není žádná kravina.
„Mohli bychom říct, že zá-

kladním atributem našeho
brandu je autenticita. Ale ne-
řekneme to, protože tato
věta zní trošku jako bullshit.
Tato věta o autenticitě není
autentická, protože autentici-
tou se dneska ohání každý.
Raději říkáme, že je naše
značka upřímná, reálná, má
reálné kvality a dostanete od
ní to, co slibuje,“ vysvětluje
proMetro jeden ze zakladate-
lů značky Jaroslav Mašek.
Aby tým okolo Steve is no

bullshit vyvolal co nejsilnější

dojem, že jsou jeho výrobky
určené pro průměrné normál-
ní chlapy, a ne pro metrose-
xuály, vymyslel si postavu
Steva. Ten v rámci kampaně
firmy vystupuje jako skuteč-
ná osoba. Jde ale o fiktivního
kluka z lidu.
„Steve je fiktivní postava

vytvořená sdílenými hodnota-
mi ix lidí. Steve nepoužívá
anglické marketingové výra-
zivo jen proto, že to zní víc
cool. Dělají to tak dnes mno-
hé značky, aby zněly moder-
ně, a většinou zakrývají jen
prázdnotu a to, že jim jde jen
o to, prodat s nejvyšší marží.
Steve ale není zapšklý Čechá-
ček, je to zcestovalý, zkušený
muž – má závazky, ale svo-
bodnou duši a rovnou páteř.
Je silný proto, že si je vědom
svých kořenů. Proto dělá kos-
metiku s českými odborní-
ky,“ dodává Mašek.

Pro pořádné chlapy
Mezi další asi vůbec nejzná-

mější zástupce české pánské
kosmetiky patří například vý-
robky od Angry Beards. Čes-
ko-slovenskou drogerii seže-
nete rovněž od značek Reno-
vality, Voono, Almara Soap,
Kvítok či Dulcia. Kvalitní, jed-

noduchou kosmetiku
pro muže bez zbytečných
řečí a pozlátka, kterámá záro-
veň rychle fungovat, vyrábí
již čtyři roky také tuzemská
značka Everyman.
„Nechtěli jsme nic mimo-

řádného. Kvalitní, jednodu-
chou kosmetiku pro muže.
Nenašli jsme. A vyzkoušeli
jsme toho dost. Krémy z dro-
gerie, to je chemie, a u znač-
kové kosmetiky jsme dali víc
za jméno než složení. Ani jed-
no nám nesedělo. Proto jsme
se rozhodli jít do toho sami,“
popisuje vznik značky její za-
kladatel Matyáš Trojan.
Idea byla podle něj jedno-

duchá – pár základních pří-
pravků, které si postaví chlap
do koupelny a bude je použí-
vat každý den.
„Chtěli jsme vytvořit jasně

pochopitelnou pánskou kos-
metiku v té nejvyšší možné
kvalitě. Přírodní a českou.
A taky rychlou aplikaci. Neži-
jeme v koupelně. Vývoj na-
šich produktů trval nakonec
skoro dva roky, vyzkoušeli
jsme na sobě desítky vzorků.
Na začátku jich šlo hodně do
koše, dokud jsme si neřekli:
Jo, to je ono, tohle chceme po-
užívat!“ vzpomíná Trojan.

Neokrádat sebe ani druhé
o čas
Na tom, že jsou jejich vý-

robky prezentovány bez zby-
tečných a neautentických
řečí, si zakládá i tým kolem
olomoucké značky Byjome.
Firmu před krátkým časem
založili tři dlouholetí kamará-
di s naprosto odlišnou před-
stavou o životě. Mimo pevné
přátelské pouto neměli té-
měř nic společného. Tedy kro-
mě toho, že se rozhodli pra-
covně zvolnit a dát více pro-
storu péči o své zevnějšky.
Což je přimělo k tomu, aby
společně vytvořili něco velké-
ho – značku pánské kosmeti-
ky, která odpovídá jejich ná-
ročným požadavkům. „Nemá
smysl vás zdržovat a okrádat
vás o drahocenný čas, který
můžete – a měli byste – pro-
žít naplno tak, jak je to pro
vás příjemné. Věříme, že spo-
lečně s našimi produkty bu-
dou vaše každodenní rutiny
i nevšední dobrodružství ješ-
tě lepší,“ uvádějí zakladatelé
značky Byjome na svém
webu.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Plnovousy na ústupu

Jedním z trendů, které se
v posledních letech těší
u mužů velké oblibě, jsou del-
ší vousy. Z piedestalu je má-
lem shodila pandemie.

● Posun v trendech pánských
střihů se kvůli domácí úpra-
vě, ke které se během koro-
navirové pandemie musela
uchýlit většina českých
mužů, netýkal zdaleka jen
vlasů. Masové rozšíření mo-
derních pánských holičství
způsobilo totiž v předcho-
zích letech u českých mužů
také zvýšenou oblibu v upra-
vených kratších a středně
dlouhých plnovousech. Ty je
však třeba zhruba jednou
za tři týdny, lépe častěji, pro-
fesionálně upravovat.

● Tehdejší situace ale Čechy
donutila plnovousy v řadě
případů oholit či výrazně
zkrátit. Dobře se to ukázalo
například na tom, že během
pandemie výrazně klesly tu-
zemským kosmetickým fir-
mám prodeje produktů péče
o vousy, tedy oleje, balzámy
a podobně. JAR

Trendy se mění. Čímméně toho musí chlap dělat, tím jenom lépe. PROFIMEDIA

Svět pánské kosmetiky
se oprošťuje od nesmyslů



Tam, kde jiní
vidí odpady, já
vidím zdroje.

Tam, kde jiní vidí
špinavou vodu,

já vidím příležitost
ji vyčistit a zároveň
při tom získat kal,
který následně
přeměníme

na elektrickou energii,
plyn a teplo.

MARTIN SRB
Manažer útvaru technologie vod,
Pražské vodovody a kanalizace, a.s.

“

“

ODHODLÁNI
DOKÁŽEME VÍCE

Pečujemeo světové zdroje

Objevte, jakým způsobem Martin a jeho 220 000 kolegyň a kolegů po celém
světě každý den přispívají k ekologické transformaci na webu veolia.cz

Ekologická transformace je smyslemnaší činnosti.



Odteď
hrajeme
společně.



Naše nové prodejny se nemůžou
dočkat, až je navštívíš

www.smarty.cz/Prodejny

Více místa na prodejnách
nabízí nejen lepší přehlednost
a orientaci, ale i možnost
potkat nového spoluhráče
a parťáka na celý život.

Za tento rok jsme stihli otevřít
celkem 10 prodejen a do
dvou let jich mámevplánu
mít po České republice
a Slovensku celkem 40.

V roce 2021 se stala jedna velká věc. Spojily se totiž dvě společnosti
Smarty a JRC, které od té doby hrají za jeden tým. Protože ve dvou se to
lépe táhne. A to platí jak ve hře, tak v životě.

Díky tomuto spojení se zrodily Smarty.cz prodejny v pixelovém zobrazení,
které představují nový koncept nakupování produktů ze světa chytré
elektroniky a gamingu. Najdete zde vše od mobilů, notebooků, sluchátek,
příslušenství, až po konzole a hry.

Proč pixel? Pixelový design prodejen má svůj důvod. Každý náš produkt,
který prodáváme, v sobě ukrývá pixely. Je pro nás proto jakýmsi
spojovacím prvkem světa hráčů a fanoušků chytrých technologií.

Jelikož je naším cílem přehlednost, jednoduchost a originalita, každá
Smarty.cz prodejna je laděná do černobílého provedení. Černá barva
symbolizuje útulné místo pro hraní a bílá barva naopak čistotu
a jemnost, se kterou k chytrým věcem a zákazníkům přistupujeme.



www.metro.cz KULTURA čtvrtek 27. října 2022 20

Chyběly jí dobré knížky
pro nejmenší, a tak se je roz-
hodla napsat sama. Spisova-
telce Janě Burešové vyjdou
v listopadu hned dva tituly –
Pohádkový kalendář a Pohád-
ky a přísloví, dohromady tak
bude mít na kontě už deset
knih pro děti. „Moje děti mi
pomohly pochopit, jak pro
nejmenší čtenáře psát,“ říká
v rozhovoru pro deník Metro.

V čem je dětská tvorba
specifická?
Při psaní pro děti je třeba

mít na paměti, že text musí
být srozumitelný a čtivý, to
znamená vyhnout se složi-
týmpopisům dějů, nicneříka-
jícím frázím. Když píšu kni-
hu, musím se na ni dívat dět-
skýma očima. Ač mám v be-
letrii pro dospělé ráda poetic-
ké popisy a přirovnání,
do dětské literatury se to ne-
hodí. Dospělí si myslí že po-
hádky mají především poučit
a obohatit o informace. Ano,
ale nemůže se na tom posta-

vit celý děj. Cílem knížky má
být to, aby si děti čtení užily.

Co vás ke psaní pohádek
inspiruje?
Než jsem napsala první

knížku, dlouho jsem neměla
inspiraci, nápad nepřicházel.
Vzala jsem si k srdci radu, že
když chceš vymyslet něco
skvělého, zamysli se nad tím,
co ti chybí, co bys sám chtěl.
A tak to začalo. Děti byly
malé a každý den jsem jim
před spaním četla. Rukama
mi prošlo mnoho knížek, ale
jen hrstka z nich byla skvěle
napsaná, tedy tak, aby děti za-
ujala. Byla jsem ráda, když
jsem čas od času narazila
na opravdu pěkný titul, a mr-
zelo mě, že těch dobrých
pro nejmenší je takmálo. Prá-
vě to byla prvotní inspirace.

Předčítala jste rukopis
svým dětem?
Ano, měly k textu otázky,

což byl pro mě signál, že to
není dost srozumitelné. Ne-

chápaly třeba, kdo v pohádce
co řekl. Právě v té první kníž-
ce, když jsem psala rozhovor
zajíčka a tchoře, byla přímá
řeč ukončena jen občas uvo-
zovací větou typu „řekl zají-
ček, řekl tchořík“. Přišlo mi
to zbytečné a jasné, ale po-
chopila jsem, že se mýlím.
Opravdu je nutné někdy vy-
světlovat a doplňovat. Jejich
zpětná vazba mě naučila, že
psaní pro nejmenší vyžaduje
vynechání složitých frází
nebo přirovnání. Jakmile je
nutné zmínit v textu něco,
co by děti nemusely pocho-
pit, je důležité to vzápětí vy-
světlit.

V čem jsou vaše knihy
výjimečné?
Většina se točí kolem rost-

lin, čtenáři mají možnost se
seznámit s rostlinami, které
znají třeba od vidění. Pomá-
hají tak přiblížit se k přírodě
a uvědomit si, že rostliny ne-
jsou jen pro krásu, ale mo-
hou být také léčivé nebo jedo-

vaté. Občas semi i dospělí svě-
ří, že se seznámili s nějakou
rostlinkou, kterou neznali.

V příbězích čerpáte
z moudrosti bylinkářky
Marii Trebenové, odkud ji
znáte?
Vdětství semi do rukou do-

staly dvě její knihy, které si
tehdy máma koupila. Tak
nadšeně si o nich s babičkou
povídala, žemě zvědavost při-
nutila se do nich podívat. Při-
padalo mi to, jako bych četla
nějakou kouzelnou knížku,
zalíbilo se mi, že všudypří-
tomné a známé rostliny doká-
žou léčit i vážné nemoci. Do-
dnes se jejích rad držím, by-
linky sbírám a používám

a zvolím raději bylinkový čaj
než prášek.

Vedete k přírodě
a bylinkám své ratolesti?
Když jdeme někde příro-

dou či jen tak po ulici a vidím
nějakou rostlinku, zkouším
je, ptám se nebo jen tak
říkám, jak se ta nebo ona rost-
lina jmenuje. Jsou všímavé,
takže se i samy často ptají,
jak se která jmenuje. Příroda
je obecně u nás doma často
skloňované téma. Co se týká
bylinek, děti vědí, že pomáha-
jí. Nejmladší syn si třeba jed-
nou sám poručil další šálek
mateřídouškového čaje, pro-
tože zpozoroval, že mu to po-
mohlo na kašel. To je myslím
i příklad toho, že bylinkové
čaje nejsou odporné, jak si
spousta lidí myslí, ale když se
umí připravit, bez problémů
je vypije i dítě.

Má podle vás dnešní
mládež vztah k přírodě?
Pokud má uvědomělé rodi-

če, kteří s nimi chodí ven
a učí je okolní krajinu pozná-
vat, mají i jejich potomci
k přírodě dobrý vztah.

Jedy v jídle
Polotovary a jídla z prášku
si dá občas asi každý. Láka-
jí nízkou cenou, rychlou
a jednoduchou přípravou
i delší trvanlivostí. Jsou
konzervy zdravější a kvalit-
nější než instantní polév-
ky? Na co si při jejich náku-
pu dát pozor? Jsou průmys-
lově zpracované potraviny
v našem jídelníčku v pořád-
ku? A kolik Čechů je jí? Čtě-
te v novém vydání týdení-
ku Téma. MET

VERONIKA
REICHELTOVÁ
veronika.reicheltova@metro.cz

Spisovatelka Jana Burešová 2x ARCHIV JANY BUREŠOVÉ

Obálka pohádkové knihy

inzerce

„Pohádky nemusí jen poučovat.
Cílem je, aby si děti čtení užily“

inzerce



Inzerce

Uhelné safari funguje na Mostecku úspěšně
už od roku 2009. Za třináct let navštívilo hně-
douhelné lomy i rekultivace bezmála třicet tisíc
lidí. Jen v letošní sezóně jich přijelo 1 500, a to
nejen z České republiky. Do hnědouhelných
lomů Sev.en Energy a na rekultivace, které
mění mosteckou krajinu, zamířili také turisté
z celé Evropy.

Rezervační systém se otevírá třikrát do roka.
Termín spuštění rezervačního systému je
dobré si pohlídat. „Ve chvíli, kdy se rezervač-
ní systém spustí, přihlásí se naráz stovky lidí
a nabízené termíny exkurzí rezervují. Velký
zájem nás těší, ale žádné další termíny během
roku nepřidáváme. Exkurze se konají za plné-
ho provozu těžebních společností a technicky
pro nás není zvládnutelné Uhelné safari dále
rozšiřovat,“ uvádí mluvčí skupiny Gabriela
Sáričková Benešová.

Uhelné safari v letošním roce zahájilo v květnu
a končilo posledního září. Kdo Uhelné safari
letos nestihl, může se alespoň podívat na In-
stagram Sev.en Energy, jehož prostřednictvím
nahlédne nejen do lomu a na rekultivace, ale
také do elektráren ze skupiny Sev.en Energy.
Už v květnu se mohou zájemci opět vypravit
na jednu z nabízených tras. Může to být do
lomu ČSA, do lomu Vršany, rekultivační trasa
nebo trasa pro nejmenší.

Opět se otevřou pro veřejnost také brány elek-
tráren. „Během roku připravujeme také několik
exkurzí do našich elektráren. I o tyto exkurze
je zájem, i když počet lidí, kteří se vzhledem
k provozu elektráren mohou zúčastnit, je mno-
hem nižší. Prohlídky pořádáme rovněž pro za-

Sev.en Services s.r.o.
Václava Řezáče 315, 434 01 Most

www.7energy.com

městnance skupiny. Mají tak možnost poznat
i jiné provozy skupiny Sev.en Energy, než ve
kterých sami pracují,“ doplnila Gabriela Sárič-
ková Benešová.

Skupina Sev.en Energy je významným hráčem
na energetickém trhu v České republice. Port-
folio skupiny zahrnuje v ČR elektrárny Chva-
letice a Počerady, Teplárnu Kladno a Teplárnu
Zlín a dva severočeské hnědouhelné lomy.
V zahraničí vlastní skupina plynové a uhelné
elektrárny ve Velké Británii a Austrálii. V USA
má 100% podíl v americké těžební společnosti
Blackhawk Mining. Tato firma je významným
producentem metalurgického uhlí pro výrobu
oceli. S energií skupina obchoduje na propoje-
ném evropském trhu.

Most 20. října 2022 - Uhelné safa-
ri těžebních společností skupiny
Sev.en Energy ukončilo sezónu,

která byla po dvouleté pauze vynucené
pandemickými opatřeními opět vydařená.
Znovu se terénní vozy s návštěvníky vrátí
do lomů a na rekultivace až v květnu příš-
tího roku.

Uhelné safari má za sebou
další úspěšnou sezónu



HALLOWEEN
VMUZEUMHD

Neděle
30. 10. 2022
od 9 do 17
hodin.

Navštivte
MuzeumMHDapřitom

si každýudělejte svoji dýni!Návštěvníci, kteří dorazív halloweenském kostýmu,se mohou těšit na dárek.V 16.45 hodin se na dvořepřed vozovnou rozsvítí
všechny dýně.
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Vtip i smutek, něco erotiky
i začouzené interiéry výčepů
a vináren. A k tomu normali-
zační dusno, které lidemniči-
lo životy. Připravovaná kniha
Klid před bouří fotografa Jaro-
slava Kučery vypráví o životě
v posledních dvaceti letech
před pádem komunismu
vČeskoslovensku i ve východ-
ní Evropě.

„V posledních letech jsem
se stále více vracel k fotografi-
ím ze 70. a 80. let, době, kdy
jsem byl ještě plný sil, měl
spousty kamarádů a kamará-
dek, spoustu práce a hodně
fotografoval. Nakonec jsem
vybral 280 snímků z oněch
dob a rozhodl se vydat svědec-
tví o době Klidu před bouří.
Nebyl jsem nikdy zaměstnán

v nějakémměsíčníku, týdení-
ku, či deníku, jen jsem občas
dostal externímožnost spolu-
práce na jakési reportáži. Pro-
to knihu neprezentuji jako
objektivní, popisnou zprávu
tehdejší společnosti. Je to
ryze subjektivní výběr zají-
mavých fotografií z více či
méně atraktivních prostředí,
která jsem navštívil,“ konsta-

tuje fotograf a autor připravo-
vané knihy.
Jaroslav Kučera patří mezi

známé fotoreportéry a doku-
mentaristy, jejichž snímky
dokáží samy o sobě vyprávět
příběhy. Stačí jim k tomu ob-
raz, slova nejsou nutná. Jenže
Kučera má navíc výjimečný
dar: dokáže své fotografie do-
provodit osobním vyprávě-
ním, vzpomínkami a postře-
hy, což příběhy zachycené na
snímcích ještě umocňuje
a dává jim zcela nový rozměr.
Chystaná kniha je i díky

této autorově schopnosti výji-
mečným dokumentem, který
zachycuje realitu života za bý-
valého režimu. Bez nostalgie
a také bez retro patosu ukazu-
je, jak se žilo za normalizace
štamgastům z hospod čtvrté
cenové, svůdně krásným dív-
kám na strahovských kole-
jích, pražské kavárenské bo-
hémě i lidem čelícím šedivé a
stísňující každodennosti.
Vydaní knihy lze nyní pod-

pořit pomocí crowdfundingo-
vé sbírky na portálu Hi-
thit.cz, kde si fanoušci mo-
hou vedle samotné publikace
a dalších zajímavých odměn
zakoupit například zarámo-
vanou fotografii, fotografic-

ký seminář nebo exkluzivně
jedinečnou vintage fotografii
vyvolanou klasickým způso-
bem namatném kartonovém
papíře.
„Publikaci Klid před bouří

jsemměl v podstatě už připra-
venou, jenže přišlo razantní
zdražení papíru. Záleží mi na
tom, aby kniha byla perfekt-
ní, abych z ní měl radost já
i čtenáři. Věděl jsem, že ne-
chci snižovat náklady na
úkor kvality, a tak jsem se
rozhodl hledat nové možnos-
ti spolufinancování celého
projektu. Nakonec jsem se
rozhodl pro kampaň naHithi-
tu, kde mohou vydání podpo-
řit fanoušci a všichni, kterým
by se připravovaná kniha
mohla líbit,“ vysvětluje Jaro-
slav Kučera. MET

Radana, 1971 J. KUČERA

Pohled do umělcova zá-
kulisí skrze lidi, kteří ho
obklopovali.

Pověstného fotografa s velkým apará-
tem a stojanem přes rameno zná kaž-
dý, kdo miluje fotografování. Měl
však kolem sebe imnoho přátel a kole-
gů, kteří mu pomáhali a stáli po jeho
boku. V Galerii Josefa Sudka je otevře-
ná výstava s názvem Josef Sudek
& spol. Fotograf Sudek byl celý život
obklopen pestrou společností. Nejed-
nalo se jen o fotografy, ale o přátele
nejrůznějších profesí a osudů.
Výstava je přehlídkou uměleckých

artefaktů množství slavných i méně
známých osobností, které k Sudkovi
měly blízký vztah – počínaje sestrou
Boženou či kamarádem z první světo-
vé války Adolfem Hofmannem přes
učně z doby druhé světové války Jaro-
slava Kyselu po grafiky Václava Sivka
nebo Vladimíra Fuku. Z 50. letminulé-
ho století to jsou například asistenti
Petr Helbich či Jan Strimpl.
V některých případech pomáhali

Sudkovi s jeho fotografickými úkoly,
vmeziválečné době zejména s reklam-
ními zakázkami, později například
s knihou Praha panoramatická z roku

1959. Mnozí z nich se věnovali také
vlastní výtvarné tvorbě a všichni byli
zasaženi Sudkovým dílem a jeho život-
ní filozofií.
Výstava Josef Sudek & spol. navazu-

je na cyklus fotografií Skleněné laby-
rinty, která byla v Galerii Josefa Sudka
přístupná do 16. října. Sklo bylo námě-
tem Sudkových děl ve všech možných
podobách – jako okna chrámů či vlast-
ního ateliéru, jako předměty v reklam-
ní tvorbě či v četných zátiších.
Sudek se vmeziválečné době, přede-

vším mezi lety 1928 a 1938, stal jed-
ním z nejvyhledávanějších reklam-
ních fotografů. Spolupracoval zejmé-
na s organizací Družstevní práce a její
Krásnou jizbou a aranžoval skleněné
výrobky podle návrhů Ladislava Sutna-
ra, Ludviky Smrčkové a dalších auto-
rů. Začátek druhé světové války ale
znamenal změnu politických, hospo-
dářských i společenských poměrů,
takže i v Sudkově fotografické práci
nastal zásadní obrat, a to příklon
k subjektivismu.
Dokladem této změny v Sudkově

tvorbě je skoro patnáct let vznikající
cyklus Okno mého ateliéru. Koncem
padesátých let minulého století se Su-
dek stal členem Skupiny průmyslo-
vých výtvarníků při Umělecké besedě
Bilance, ve které byla zastoupena
i řada uměleckých sklářů. ČTK

Udělejte si radost
skvělým čtením!

Ivana z Knihkupectví Luxor

Legendární slečna Marplová se opět
vydává po stopách zločinu – tentokrát ve
dvanácti nových příbězích! Povídkový soubor Slečna
Marplová: Dvanáct nových případů respektuje styl klasické
krimi Agathy Christie, ale přináší originální a osobité zápletky.

Jste ve svém živlu na vodě či na souši, na lyžích či v pohorkách?
Nechte se inspirovat těmi nejlepšími výlety podle ročního období
a vyrazte na některou z Nejhezčích dobrodružných výprav po
Česku a Slovensku od ostříleného cestovatele Jana Hocka.
Již druhý díl!

Belinda střídavou péči zkrátka nesnáší. Jeden týden žije u mámy,
jeden zase u táty. Má pocit, že není nikde doma. Až ji jednou její
maminka Jasmína vezme na výlet do magické krajiny... Belinda
a tajemný výlet je napínavý a dojemný příběh s fantazijními
prvky od Jolky Krásné.

Legendární slečna Marplová se opět 
vydává po stopách zločinu – tentokrát ve vydává po stopách zločinu – tentokrát ve 
dvanácti nových příbězích! Povídkový soubor Slečna 

 respektuje styl klasické 

vydává po stopách zločinu – tentokrát ve 

Napínavé případy,
dobrodružné výpravy
i tajemné výlety do
fantazijních světů.
Na křídlech knížek to
není žádný problém!

Normalizace. Takhle ji viděl Kučera

Oslava puče z roku 1948, Staroměstské náměstí, 25. únor 1978 2x JAROSLAV KUČERA

Sudek, to byli
i jeho kolegové

inzerce
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Počasí

„Tu kytáru
jsem koupil
kvůli tobě.“

JIŘÍ PETROUŠEK
Facebook
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Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.
1. opuchlý
2. jm. režiséra Vávry
3. obal na dopis
4. předpoklady

1

2

3

4

5

6

7

5. byznysy
6. opak „přítoky“
7. obrysové čáry

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Na krok od nebe III
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Inspektor Max (8/11)

Obraz. Krimiseriál (ČR/SR, 2018)
21.10 Toulky Českem budouc-

nosti II
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Detektiv Endeavour

Morse V
00.35 AZ-kvíz
01.05 Malá farma
01.30 Kuchařská pohotovost

16.05 Legendární obří stavby
Francie

17.00 Boží dar – příběhy če-
ských potravin (2/9)

17.25 Divoká příroda Číny (2/2)
18.15 Herbář
18.45 Automoto svět
19.15 Uchem jehly
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 S kuchařem kolem světa
21.05 Magické hlubiny II (1/7)
21.35 Manu aMatěj na cestě

do Apulie (4/10)
22.00 Rodina (2/5)
22.50 Besa (8/10)
23.50 Queer. Intimní osvícení
00.20 Až tam nezbyl žádný (1/2)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.25 Na lovu II
18.25 Ulice (4354)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Pan profesor II (9)

Komediální seriál (ČR, 2022)
21.30 Comeback

Sitcom (ČR, 2010)
22.05 Comeback

Sitcom (ČR, 2010)
22.40 Život ve hvězdách
23.15 Dr. House VII (5)
00.15 Dr. House VII (6)
01.15 Pan profesor II (9)
02.10 Život ve hvězdách
02.40 Na lovu II
03.45 Pojišťovna štěstí III (41)

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (61)

Dvojče si nevymýšlej. Rodinný
seriál (ČR, 2022)

21.35 Inkognito
22.40 Inkognito
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
01.55 Námořní vyšetřovací

služba X (10)
02.55 Rizzoli & Isles. Vraždy na

pitevně V (7)
03.50 Komisař Rex V (11)
05.35 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Number One
11.00 Óčko hity
15.00 Óčko Chart
17.00 Óčko hity
18.00 Fajn desítka

Deset top klipů vybírají mode-
rátoři z Fajn rádia

19.00 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Ne...telní?
Na rande i s handicapem

22.30 Úchylky pod lupou
Vzrušuje vás nosit prádlo opač-
ného pohlaví? Seriál o deseti
nejčastějších sexuálních kinky
praktikách

22.35 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 264689

• Sbírám, koupím, zaplatím -
staré sklo, nábytek, porcelán,
hračky, mince, bankovky, od-
znaky, šperky, bižu, sochy,
ván. ozdoby, obrazy atd.
T. 732691777265403

• KYTARY - STARÉ, koupím i
součástky a nekompletní, v ja-
kémkoli stavu, foto urychlí jed-
nání,
e-mail: kronos.cz@gmail.com,
tel.: 776694960. Přijedu. 264546

Práce - nabídka
• Amboseli přijme METAŘE /
závozníky v Praze - práce na
HPP/DPČ, pravidelné zálohy a
odměny. Volejte Po až Pa
mezi 9 – 15 hod.
Mob.: 724984850. 264587

• PŘIVÝDĚLEK za 151-167
Kč/hod - pokladní v Praze a
okolí i bez praxe, zaškolíme,
online rezervace směn, zálo-
hy. Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz264609

• Rada Městské části Praha 6
vyhlašuje konkurzní řízení na
vedoucí pracovnímísto ředite-
le/ředitelky Mateřské školy
Volavkova. Podmínky zveřej-
něny na www.praha6.cz –
Úřední deska. Nabídky je tře-
ba doručit Úřadu MČ Praha 6,
odbor školství, Čs. armády 23,
160 52 Praha 6 nejpozději do
20.12.2022 s označením „Kon-
kurz Mateřská škola Volavko-
va neotevírat!“.264898

• Přijmu zámečníka pro opra-
vy nerezových výrobků. Sváře-
ní metodou TIG.
Tel 602686911.265326

• Přijmeme pracovnici na kan-
celářskou práci v samostatné
kanceláři na 4 hodiny denně,
Po - Pá, 10.000 Kč čistého.
Tel. 602255266265329

• BA přijme pracovníky na os-
trahu admin. budovy. Mzda,
až 150 Kč/hod.
Info na tel.: 777774099. 265338

• Slévárna na Praze 5 přijme
SLÉVÁRENSKÉHO DĚLNÍKA.
Nadstandardní plat, 7,5 hod
prac. doba, benefity. Životo-
pis: personal@praguecast.cz,
tel.725988325264987

• Denní/noční doplňování
zboží za 150-170,50 Kč/hod -
brigáda pro všechny, ONLINE
REZERVACE, prodejny v Praze
a okolí, zálohy.
Tel: 222534534 264628

• Dopek pečiva/pultový pro-
dej lahůdek I BEZ PRAXE -
157,80-165 Kč/hod., směny
dle Vašich časových možností,
zálohy denně.
Více na tel.: 222534534264647

• Brigáda nejen pro studenty
- ADMINISTRATIVA - indexace
dokumentů za 180 Kč/hod,
říjen/listopad.
Tel.: 222534534,
www.creditczech.cz264666

• Hledáme kurýry pro rozvoz
zásilek po Praze. Práce Po-Pá,
8-17 hod. Výdělek 40-70 tis.
měsíčně. Volejte 733643785,
pište:
objednavka@epskuryr.cz264887

• Přijmeme zámečníka (nebo
podobné zaměření - černé ře-
meslo). Práce v areálu FN Mo-
tol. Volejte 602654313,
602871315.265055

• Přijmeme do školní kuchy-
ně pomocnou sílu, práce na 4
hod. denně. Vhodné i pro dů-
chodce. Kontakt: 724590395,
Praha 4 - Nusle, pracoviště265321

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce PŘESTUPKÁŘE. Bližší infor-
mace k Oznámení o vyhlášení
výběrového řízení jsou zveřej-
něny na webových stránkách
www.praha6.cz v rubrice Vol-
ná pracovní místa. Lhůta pro
doručení přihlášky s doklady :
11.11.2022 v podatelně Úřadu
městské části Praha 6.
Kontakt : Mgr. Palasová,
tel. 220 189 750265427

• Hledáme recepční do FZŠ
prof. O. Chlupa, Praha 13 na
poloviční úvazek - odpolední
směny (13,30 - 17,30). Zájemci
pište na
sekretariat@fzs-chlupa.cz265341

• Hledáme skladníka pro jed-
nosměnný provoz ve velkoob-
chodním skladu drogérií na
Praze 3. Nástup ihned.
Tel.: 222729885 265417

• Muzeum v centru Prahy při-
jme muže důchodce na polo-
viční úvazek. Zájemci volejte
Po - Pá od 10.00 do 14.00 hod.
Telefon: 734546339. 265472

• Přijmeme čipernou babičku
pro úklid a obsluhu toalet Pra-
ha. Ranní a odpolední směny.
Tel.: 720357313. 265479

Seznámení
• Vdaná? Zadaná? A proč jsi
tedy v rubrice seznámení?
Tvůj zralý, zajištěný, sympaťák
na útěky od všedních staros-
tí:-). Čekám na SMS, napiš
739259037265210

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403265355

• Koupím jakékoliv vozidlo (i
veterána). Platím ihned.
Tel.: 603328155. 264864

Nemovitosti - nabídka

• Prodám RD 4+kk s kůlnou,
garáží a pěknou, rovinatou za-
hradou ve Zdicích u Berouna.
Určen k rekonstrukci. Oploce-
ný pozemek má celkovou vý-
měru 817 m2. Vlastní studna,
vodovod v ulici před domem,
přípojka kanalizace je na po-
zemku. Dům je napojen na
elektřinu. +420 721 734 482,
cena 4.800.000 Kč 265349

Pronájmy - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
15 tis, větší do 20 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 min., čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088264433

• Hledám byt k dlouhodobé-
mu pronájmu v Praze s dob-
rým spojením MHD. Slušné a
solidní jednání. Pouze od pří-
mého majitele. Ne RK.
Tel. 608771545.265288

Byty - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 264344

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665264915

• Koupím BYT, nemovitost.
Nabízímmožnost dožití senio-
rů zdarma. Slušné jednání,
právní servis. Děkuji J. Jurdo-
vá. Kontakt: 725805115265216

Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 264325

• VÝKUP / výměny / proná-
jem nemovitostí. Notáře hradí-
me. 22 let praxe, ZOOMREALI-
TY, tel.: 776363636265012

Hobby - poptávka
• Koupím z pozůstalosti staré
kožichy, dečky, nábytek, obra-
zy, kabelky, bižuterii, odzna-
ky, mince, knihy, porcelán,
oděvy, housle atd.
Tel. 608221020.265191

Knihy a časopisy

BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

Dáme vám služební oblečení.
Do práce to můžete mít blízko
neboVás rovnou ubytujeme.
A taky Vám dáme zálohu na mzdu.

VYBERTE SI SVOJI POZICI

Chcete střežit hodnoty jako STRážný?
Mít pevnou pozici jako RECEPční?
Nebo hlídat zboží v OBChODECh?
Amůžete být klidně i VEDOuCí!

...se smlouvou na HPP, dohodou nebo brigádně

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

KNIHY!
Koupím
knihy
novější
i starší +
starožitný
a retro
nábytek
do stylové
čítárny

- křesla, židle,
stolky, lampy,

obrazy,
knihovny aj.

T. 603 478873

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerstvení zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

8 1600 20 800

NabídNěte Vaší NemoVitost
k prodeji či proNájmu

s námi vždy za maximální reálnou cenu

www.ceskerealitnicentrum.cz 731 115 273

české reaLitNí
CeNtrum.CZ

Vlastníci nehradí provizi + právní servis Zdarma

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Přijmeme invalidní
důchodce na pozice

• mzda od 110 Kč/hod.
• náborový bonus
10.000Kč, výplata denně

RECEPCE
A OSTRAHA

Tel.: 800 888 440 (bezplatná linka)
Pohovory jsou každý pracovní den
od 8.00 do 12.00 hodin na adrese:

Ocelářská 21, Praha 9
(Metro B - Českomoravská)

Možnost týdenních záloh.
Mzda až 1 650 Kč za směnu.

Přijmeme strážné (M/Ž)
na ostrahu různých
objektů v Praze

Nástupový bonus 2 000 Kč.

800 111 112

Čerpací stanice
TOMEGAS

Plzeňská ul., Praha 5

tel.: 727 871 595

pouze pro zájemce
s invalid. důchodem / ZPS

Přijme obsluhu na HPP

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Čtenář Jirka děkuje Metru za luštění. Náš deník si bere do školy
a snaží se s ním zahnat nudu. Jehomilá básnička přišla na mail
mms@metro.cz. Také to je cesta, jak k nám dostat #metrotag.
Bohužel to ale vypadá, že Jirka luštil i na hodinách češtiny.
#denikmetro #mojemetro #protinude #lusteni

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

NEBEZPEČNÁ
HRAČKA
Jedna z věcí, která mi v jihoamerických horách přijde neuvěři-
telná, je to, že život místních se za poslední desítky let moc
nezměnil. To se týká zejména odlehlejších vesnic, kde se lidé
živí chovem dobytka nebo jsou drobní zemědělci. Děti sice
vyrůstají v přímém kontaktu s přírodou, ale díky těžké práci
a tvrdým podmínkám se jim rodiče ne vždy mohou věnovat
tak, jak by bylo potřeba. Když jsem byla na dvoudenním výle-
tě v horách, ocitla jsem se v poměrně vzdálené vesnici, nastal
čas na oběd, a tak jsem se posadila a začala si vařit. Výhledy

do krajiny byly úžasné,
ale nemohla jsem nepozo-
rovat, co se přede mnou
děje. Venku si totiž hrála
holčička, bylo jí něco přes
rok. Hračky však neměla,
a tak se snažila zabavit
tím, co měla poblíž, její
matka pracovala opodál.

V jednommomentě holčička zvedla ze země obrovskoumače-
tu. V tu chvíli ve mně hrklo – měla jsem chuť k ní vyrazit
a mačetu jí sebrat. Než jsem to stihla udělat, slyšela jsem, jak
na ni maminka volá, ať tu mačetu pustí, nehraje si s ní, nebo
se o ni řízne. No to se vám lehce řekne, ale hůř dělá. Holčička
na matku jen koukala a mačetu stále držela v rukou. Já jsem
scénu pozorovala s otevřenými ústy, ale také přesvědčená
o tom, že se do této situace nemohu vložit, nepatřila jsem
tam. Byla jsem pozorovatel, takže jsem jen doufala, že se
holčička nepořeže. Matka jí nikdy mačetu nevzala, holčičku
po čase omrzela a naštěstí se nic nestalo. Šla hledat novou
zábavu a já si mohla konečně v klidu uvařit oběd.

Sylvie A. Hermiona
Suverenitu

a
demokracii.

Chodník
Parkování na chodnících
v Praze je už normou. Na-
posledy se tak stalo v Hor-
ní ulici v Nuslích u Jezer-
ky. Chodník tam není ni-
jak široký a po této úžas-
né změně se stal praktic-
ky neprůchodný pro dva
kočárky, invalidy na vozí-
cích, kdyby se potkaly dva
proti sobě. V této ulici
spravuji s bratrem dům
a potřebuji z něj vyvážet
a dovážet různé věci, jako
je odpad či stavební mate-
riál. V současné době, kdy
nebude kde složit na ne-
zbytnou dobu materiál na
chodníku, nemám šanci
ke spokojenosti své ani na-
šich nájemníků tuto čin-
nost bez problému prová-
dět. Vadí to i popelářům.
Patrně ti, co o tom rozhod-
li, dělají vše od stolu a v té
ulici asi nikdy ani nebyli.
Navíc tato zásadní změna
měla být s majiteli domů
či bytů konzultována! Nic
takového se nestalo.

MARTIN KUBÍK

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

KALHOTY

Řešení sudoku

Citát

Hračky však neměla,
a tak se snažila
zabavit tím, co
měla poblíž.

David Ondrejkovič
Formu státního
zřízení. Nebo
taky rum.

Daniel Prokop
Všechno drahé
a neodpovídající

platy.

Co pro vás znamená republika?

Anketa

Dopisy a vzkazy

Komiks

@mojemetro

Řešení luštěnky

Sloupek

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA
A OBDIVOVATELKA ZAJÍMAVÝCH KULTUR



rozměrech v 15 a 16 pal-
cích například pro modely

Kia Stonic a Rio nebo
Hyundai i10 a i20.

DEZENT KT je
k dispozici
v kombinaci
šedého me-
t a l i c k ého
laku a leš-
těné čelní
plochy nebo
s celoplošným

grafitovým la-
kem.

MOTOR
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Foto: Metro archiv

Budťe elegantní i v zimě

DEZENT AO
je robustní kolo
s pětiděrovým
uchycením.
Díky vyso-
ké nosnosti
až 810 kg
a schvále-
ním ECE
um o ž ň u j e
montáž na
širokou škálu

mobilu či hybridu. DEZENT
AO je k dispozici ve variantě
s černým lakem a leštěnou
čelní plochou nebo s ce-

ločerným lesklým lakem.
Novinka je k dispozici na-
příklad promodely Audi Q4
e-tron, Mercedes EQC
a EQA, Škoda ENYAQ,
Hyundai Ioniq 5, Kia EV6,
VW ID.3 a ID.4, Polestar 2,
Volvo XC40 nebo Tesla Mo-
del 3.

DEZENT AO black

Na elektřinu

Unikátní

DEZENT KT
nabízí design se 4děrovým
uchycením, který je
vytvořen na míru
pro městské au-
tomobily zna-
ček Hyundai
a Kia. Design
s dynamicky
tvarovaný-
mi dvojitý-
mi paprsky
je k dispozici
v originálníchmodelů v originál-

ním rozměru
bez nutnosti
zápisu do
Technického
průkazu. Vý-
razný aero
design vynik-

ne v dostup-
nýchrozměrech

19 a 20 palců na
každém elektro-

bez nabíjení

systém e-POWER

I letos si společnost Alcar Bohemia připravila pro své zákazníky svou
tradiční akci „Elegance i v zimě“. Alcar se opět snaží zákazníkům
ulehčit výběr zimní sady kol a svou širokou nabídku ještě rozšiřuje
o 11 nových designů litých kol vhodných na zimu. Všechna litá
kola značek AEZ, DOTZ a DEZENT jsou chráněna po celý rok díky
třem různým vrstvám vylepšeného laku SRC, díky kterému zaručuje
německý výrobce dokonalou ochranu kol i v zimním období. Na-
víc, pokud si vyberete jakýkoliv design od značky AEZ nebo DOTZ
a objednáte si ke kolům bezpečnostní šrouby či matice Sicuplus,
dostanete je od Alcaru jako dárek zdarma. Tato akce platí až do
30. 11. 2022. Skvělým pomocníkem pro výběr kol je špičkový 3D
konfigurátor na www.alcar.cz.

DEZENT AO dark

DEZENT KT graphite

DEZENT KT dark



Tentokrát jsem si Mokku
nepůjčil kvůli tomu, jak
skvěle vypadá, ale protože
jsem se s jedovatě zelenou
Mokkou celé léto setkával
na instagramovém účtu
„Úžasná místa v Česku“.
Tuhle jedovatou barvu
Mokky, spojenou s elek-
trickou verzí tohoto vozu.
Líbilo se mi, že si někdo
zapůjčí k cestování po re-
publice 100% elektromobil
a dokáže tak odpůrcům to-
hoto pohonu, že jde s elek-
trickým vozem normálně
cestovat. Já mám elektric-
ká auta rád, samozřejmě
mi vadí nesmyslný zákaz
spalovacích motorů, ale
zároveň i zatracování této
alternativy. Často se setkám
s názorem, že elektromo-
bil nikdy, ale bohužel je to
jen názor lidí bez jakékoli
zkušenosti s elektromobi-
lem. Věřím, že pokud by
se cena srovnala na cenu
spalovacíchmotorů, i názor

by se rychle změnil. Stejně
tak je tomu s dojezdem,
rychlostí dobíjení a počtem
nabíjecích stanic. Určitě má
jízda s elektromobilem svá
úskalí, je to hodně o pláno-
vání cesty, ale jde to čím dál
snadněji. Také často slyším
od svého bratra, že to vidím
úplně jinak, říká mi: „Žiješ
v Praze amáš garáž, kde můžeš
nabíjet, zkus si to bez této mož-
nosti.“ Mokka-e, kterou po-
hání elektromotor o výko-
nu 100 kW/136k, je k tomu
ideální. Není to vůz s žád-
ným vysokým dojezdem,
50kWh baterie s možností
rychlého dobíjení nabídne
udávaný dojezd 324 km.
Plně nabitý vůz nám uka-
zuje dojezd pouze 280 km,
což není mnoho. Nicméně
2 dny jízdy po městě bez
problému zvládám, třetí
den už mám dojezd 60 km
a začínám být nervózní, ale
mělo by to vyjít. Říkám si,
zda bych neměl přece jen

vůz dobít, co když nastane
situace, že budu potřebovat
někam vyrazit. Uklidňuje
mě, že nejbližší nabíječka
PRE je 300 m v protějších
garážích. Je přede mnou ví-
kend, v sobotu jedu do Stra-

konic a ještě jen na otočku,
což znamená jízdu 240 km,
nějaké popojíždění a budu
muset nabíjet. Večer tedy
jedu na nejbližší nabíječ-
ku, 50 minut nabíjení zna-
mená příjemnou rodinnou
procházku. Večer stahuji
aplikaci, ať vím, kde mohu

dobíjet. V nastavení je skvě-
lé, že si zadáte vůz, kterým
jezdíte, a ona vám nabídne
jen kompatibilní stojany.
Mám k dispozici čip PRE
a ČEZ, ve Strakonicích
mohu tedy nabít na 5 sto-

janech. Do Strakonic jsem
dojel s dojezdem 150 km,
ale nevím, zda mám věřit
ukazateli paliva nebo počtu
zbývajících km. Tohle nemá
Mokka vůbec sladěné a vy-
volává to zmatek. Raději
vyhledám volný stojan
a dávám kávu v místním

obchodním centru. Za 20
minut mám dobito na 80 %
a mám jistotu pohodového
návratu do Prahy. V neděli
mě nic nečeká, a tak v pon-
dělí ráno vracím vůz s tře-
tinou nádrže a s pocitem,

že jezdit elektromobilem
není zas takový problém,
jen při delší cestě vypijete
víc kávy a musíte plánovat.
Pokud jezdíte převážně po
městě, je jediný problém
cena, která je zatím bohu-
žel 919 990 Kč.

Text: RŠ, Foto: Archiv

Úsady karbonu totiž sehrá-
vají v olejovém prostoru
motoru velmi negativní
roli. Velkým dílem v této
problematice přispívá sa-
motná kvalita motorového
oleje, který má vlivem vy-
sokých teplot přirozenou
tendenci časem degrado-
vat a postupně tak ztrácet
nejen své lubrikační, ale
také ochranné vlastnosti
při mazání jednotlivých
částí. Zmíněná degradace
motorového oleje však dává
prostor pro vznik karbono-
vých úsad, které zasahují
především oblast pístních
kroužků, olejového čerpa-

dla, sacího traktu a venti-
lů. U dieselových agregátů
se karbon velmi negativ-
ně projevuje také v okolí
vstřikovačů. O problémech
s karbonem již hodně napo-
ví konzistence a tmavá bar-
va použitého motorového
oleje. Důrazným doporu-
čením je tedy jeho výměna
v pravidelných a předepsa-
ných intervalech. A zde je
první příležitost k boji pro-
ti karbonu s technologií
firmy BG Products. Pokud
před vypuštěním starého
oleje do něj aplikujete vý-
robek BG 109 EPR a motor
necháte po dobu 20 minut

v chodu, máte jistotu, že při
jeho vypuštění odstraníte

také všechny karbonové
úsady ze všech již zmíně-

ných častí, především pak
z často doslova zalepených

pístních kroužků. Tím do-
jde k jejich potřebnému

uvolnění pro správnou těs-
nící funkci a srovnání tlaků
v jednotlivých válcích. Dru-
hou dobrou radou je apli-
kace kvalitního oleje. Velmi
dobré zkušenosti potvrdila
praxe s motorovými oleji
kanadské značky Petro-Ca-
nada. Posledním zásadním
krokem k účinné prevenci
proti vzniku karbonových
úsad v benzinových moto-
rech, včetně těch s přímým
vstřikováním, je následná
aplikace aditiva BG 115
MOA. Zmíněné aditivum
působí preventivně proti tě-
kání oleje a zanášení sacího
systému a ventilů. Výrazně
také prodlužuje životnost
motorového oleje a součástí
motoru. S vysokou oxidační
a termální stabilitou zabra-
ňuje houstnutí a degradaci
motorového oleje, a hlav-
ně udržuje motor bez úsad
karbonu. Pro diesely plní
podobnou funkci výrobek
BG 112 DOC. Cesta k pro-
dloužení celkové životnosti
a výkonnosti vašeho moto-
ru bez karbonu je tak velmi
snadná.
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Mokka s elektrikou pod kapotou
Je tomu již neuvěřitelných 10 let, co vůz Opel Mokka vyjel na silnice
a stal se oblíbeným, vyhledávaným, malým městským SUV. Za svoji
10letou etapu toho stihl celkem dost. Pamatuji si, když se vůz objevil
a budil pozornost neokoukaným vzhledem, pamatuji si přidání pís-
mene X v názvu, které vlastně nic neznamenalo, protože se objevilo
i u vozů bez pohonu 4×4. Elektrická Mokka-e získala značce i 19.
titul „Zlatý volant“. Co je však nejdůležitější, získalo si oblibu u zá-
kazníků, o čemž svědčí více než milion prodaných vozů. V loňském
roce se Mokka objevila teprve ve své druhé generaci s úplně novým
vzhledem. Vůz je dynamičtější, vypadá mnohem sportovněji než
předchozí generace. Vzhledu dominovalo zcela nové zpracování
čelní masky vozu, „Opel Vizor“, která byla u tohoto modelu použita
prvně a stala se tak novou budoucí tváří značky. Dnes už tuto Opel
identitu, jejíž předlohou je legendární Opel Manta, najdeme skoro
u všech vozů Opel. Mokka byla také prvním Oplem s přístrojovým
štítem Pure Panel.

Problémům
s karbonem lze předejít

Vysoká spotřeba paliva, problémy s emisemi na STK, nepravidelný
chod motoru nebo snížený výkon… také to s vaším automobilem
zažíváte? To vše může mít společného jmenovatele – karbonové
úsady v olejovém prostoru motoru. Řešení však existuje.

www.bgpoint.cz
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Bezpečnostní šrouby/matice

Od 1.9. do 30. 11. 2022

DEZENT TV dark

DEZENT AO dark

AEZ Berlin black

AEZ Berlin dark
Kia Ceed s akční
výbavou SPIN

Akční verze, kterou české
zastoupení automobilky
Kia zařazuje do své nabídky,
cílí na privátní klientelu, tu
chce oslovit atraktivní po-
řizovací cenou a bohatou
výbavou. Akční výbava SPIN
je k dispozici výhradně pro
benzinové turbomotory 1.0
T-GDi a 1.5 T-GDi. Porovná-
te-li výbavu SPIN se základ-
ní specifikací Comfort, kde
je cenový rozdíl u akčních
cen v obou karosářských
provedeních s motorizací
1.0 T-GDi (100 k / 74 kW)
pouhých 25 000 Kč, zjistí-
te, že nabídka SPIN je velmi
bohatá a oproti základní va-
riantě navíc nabídne: před-
ní mlhové světlomety, 16“
kola z lehké slitiny, rádio
s 8“ dotykovou obrazovkou

a podporou DAB a Apple
CarPlay & Android Auto,
zadní parkovací kameru,
zadní parkovací senzory
nebo jinak příplatkový Pa-

ket Winter, díky kterému
ve voze s výbavou SPIN

nechybí vyhřívání před-
ních sedadel a volantu. Ani
s touto atraktivní výbavou

se přitom cena ani u silněj-
šího provedení 1.5 T-GDI
se 160 koňmi nepřehoup-
ne přes často stanovenou
hraniční cenu privátních

klientů 500 000 Kč. Výjim-
kou jsou varianty 1.5 T-GDI
GPF spojené se sedmistup-
ňovým dvouspojkovým
automatem DCT, kde tuto
cenovou hranici verze SPIN
převyšuje u hatchbacku
o 24 980 Kč a u prodloužené
varianty o 49 980 Kč. Model

Ceed s pohonnou jednot-
kou 1.0 T-GDi GPF o výkonu
74 kW / 100 k a 6stupňo-
voumanuální převodovkou
se ve výbavě SPIN prodává
po odečtení výkupního bo-
nusu za cenu 429 980 Kč.
Příplatek za karoserii Sport-
swagon je pak 25 000 Kč.
Pokud se rozhodnete pro
financování s Kia Finance,
dostanete při využití pro-
duktu Kia Select atraktivní
úrok 3,99 % a dodatečný bo-
nus 10 000 Kč. Navíc se mů-
žete rozhodnout, zda si svůj
vůz Kia ponecháte, vymění-
te za nový, anebo jednodu-
še vrátíte. Samozřejmostí
je u jakékoliv formy platby
tovární záruka 7 let omeze-
ná nájezdem 150 000 km,
první 3 roky jsou však bez
omezení kilometrů.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv

Akční výbava SPIN je k dispozici pro obě
karosářská provedení hatchback a Sportwagon.

Akční výbava SPIN zahrnuje jinak příplatkový Paket Winter, díky
kterému získáte vyhřívání předních sedadel a volantu.

Pokud se rozhodnete pro financování s Kia Finance, dostanete při
využití produktu Kia Select atraktivní úrok 3,99 % a dodatečný
bonus 10 000 Kč.

Pokud se právě poohlížíte po novém voze v kompaktním provedení,
pravděpodobně ve vašem výběru nebude chybět ani Kia Ceed, tedy
alespoň dle nás by chybět určitě neměla. Zejména pak akční model
SPIN, který je k dispozici pro obě karosářská provedení Ceedu, tedy
pro hatchback i kombi, který je u vozů Kia označován zkratkou
SW, tedy Sportwagon.



Edici Monte Carlo odstar-
tovala Škoda Auto v roce
2011 právě modelem Ško-
da Fabia, k oslavám 100. vý-
ročí slavné dálkové Rallye
Monte Carlo, na níž vozy
Škoda dosahovaly četných
úspěchů. Například v roce
1936, kdy se značka Škoda
poprvé účastnila této slav-
né rallye, získala automo-
bilka napoprvé s modelem
Popular Sport ve třídě do
1500 ccm druhé místo.
V roce 1977 ve své katego-
rii pro změnu získala Ško-
da 130 RS double. Model Fa-
bia ve variantě Monte Carlo
se na tuto sportovní tradici
odvolává a připomí-
ná tak legen-
dární vozy
a jejich
triumfy.

Vrcholná
varianta
s sebou
kromě bo-
haté výbavy
přináší také jedi-
nečné designové prvky,
díky kterým verzi Monte
Carlo poznáte na první po-
hled. Hlavními poznávací-
mi rysy jsou černé doplňky,
které vozu dodávají spor-
tovní náboj. Leskle černý
je tak například rámeček
chladiče mezi předními
Bi-LED světlomety. Při po-
hledu z boku zaujmou čer-
né kryty zpětných zrcátek
a černé boční prahové lišty.
V našem případě zdobí vůz
sedmnáctipalcová příplat-
ková leštěná kola Procyon,
volitelně je možno si ob-
jednat i kola Libra s prů-
měrem 18 palců. Vzhled
interiéru podtrhují spor-
tovní sedadla se speciálním
potahem Monte Carlo, tří-

ramenný sportovní volant
nebo kryty pedálů v hliní-
kovém designu. Zajímavá
jsou také zatmavená zadní

o k n a
a sklo pátých

dveří Sunset, nebo veliká
panoramatická střecha. Po-
prvé je v modelu Škoda Fa-
bia Monte Carlo k dispozici
virtuální kokpit s 10,25“
displejem.

Naše Monte Carlo máme
k dispozici v nejsilnější
motorizaci 1.5 TSI o výko-
nu 110 kW (150 k), kterou
můžete znát i z ostatních
modelů Škoda třeba z vr-
cholných modelů Superb
nebo Kodiaq. Jenže pokud
tento motor vsadíte do
modelu Fabia, která váží
pouhých 1250 kg, rázem se
z vozu stává docela svižná
střela, kterou od Fabie vů-
bec nečekáte. Podvozek se

drží obstojně, a i když ne-
můžete očekávat vlastnosti
sportovních vozů, zážitek
se sportovním nádechem
určitě ve spojení s touto
motorizací vozu nechybí.
Co se týká 7-stupňového
dvouspojkového automatu
DSG, není mu co vytknout,
jen při rychlých rozjezdech

se občas déle nadechoval,
což je však pro dvouspoj-
ku pochopitelné, protože
předřazeno má vždy jen
o jeden stupeň. Při běžné
jízdě však automat fungo-
val ukázkově. Týdenní spo-
třeba se ustálila na slušných
7,3 litru, na okreskách umí
jezdit i za 5 litrů, počítej-
te však spíše s 6,8 l, vše je
otázka stylu jízdy. Po městě
počítejte se spotřebou oko-
lo 8 litrů. Fabie ve výbavě
Monte Carlo je zábavné
autíčko, které nejen svým
designem vezme za srdíčko
nejednoho motoristu. Za to
si však ve škodovce nechají
zaplatit. Zatímco ceny mo-
delu Fabia startují na ceně
349 900 Kč, u sportovně
střiženého Monte Carla za-
čínají na 464 900 Kč, nutno
však podotknout, že výbava
je velkorysá.

Text: Martin Štěrba
Foto: Adam Rezek
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Čtvrtá generace oblíbeného modelu Fabia se začátkem letošního
roku rozšířila o výbavovou linii Monte Carlo. Sportovně laděná
varianta je poctou úspěšné soutěžní historii automobilky a svými
charakteristickými prvky a černým nápisem Škoda na zádi dodává
dynamickému modelu sportovnější charakter.

Sportovně laděná Škoda Fabia Hyundai IONIQ 6
slibuje zajímavý dojezd

Sedan koncernu Hyundai
Motor Group IONIQ 6, který
bude na český trh uveden
na přelomu roku, se chlu-
bí skvělým součinitelem
aerodynamického odporu
vzduchu. Prostřednictvím
pečlivé práce na aerody-
namickém designu i cel-
kové konstrukci se může
pochlubit součinitelem
aerodynamického odporu
vzduchu 0,21, což je nejniž-
ší hodnota v produktové na-
bídce společnosti Hyundai
a jedna z nejnižších hodnot
v rámci celého automobilo-
vého průmyslu. Se skvělou
aerodynamikou jsou ruku
v ruce také dlouhý dojezd
a nízká spotřeba. Aerody-
namický, elektrifikovaný
sedan IONIQ 6 umožní na
jedno nabití dojezd až 614
kilometrů a skvělou spotře-
bu elektrické energie jen
13,9 kWh / 100 kilometrů.
Díky těmto parametrům se
Ioniq 6 zařazuje k jedním
z energeticky nejhospo-
dárnějších elektromobilů
na trhu. Dlouhý dojezd mo-
delu umožnila z velké čás-
ti také speciální platforma

E-GMP, díky které novinka
nabídne ultra rychlé, 800V
nabíjení, které za pouhých
15 minut umožňuje pro-
dloužit dojezd až o 351
kilometrů. Nabití z 10 na
80 % slibuje za 18 minut.
Systém také podporuje
400V nabíjení bez potřeby
dodatečných komponen-
tů nebo adaptérů. Sedan
mimo jiné nabídne dlouhý
rozvor náprav 2950 mm,
a s ním spojený mimořádný
vnitřní prostor pro cestují-
cí. Novince nebude chybět
ani inovativní technologie
V2L (Vehicle-to-Load), díky
níž můžete vůz využít jako
záložní zdroj elektrické
energie například při kem-
pování nebo výpravách do
přírody. Ioniq 6 bude v na-
bídce se dvěma kapacitami
akumulátorů, standardní
verze nabídne kapacitu ba-
terie 53 kW a pohon zad-
ních kol, verze s dlouhým
dojezdem má kapacitu
77,4 kWh a vedle pohonu
zadních kol bude k dispo-
zici také s pohonem všech
kol. Text: Martin Štěrba

Foto: Archiv



První dojem je skvělý, do-
statek úložného prostoru
je ohromující, dokonce ani
nad hlavou řidiče a spolu-
jezdce nechybí velká úložná
přihrádka. Parádní je také
variabilita a celkový dojem
ze vzdušnosti interiéru. Pro-
stě parádní rodinný parťák,
se kterým vás ihned napad-
ne, kam si s rodinkou vyra-
zit na výlet. A ano, zde však
narážíme na největší úska-
lí tohoto jinak parádního
rodinného auta. Po městě
je jízda pohodlná a díky
elektromotoru o výkonu
100 kW nabídne také skvě-
lou agilitu, dokonce i spo-
třeba ve městě 18,9 kWh si

zaslouží pochvalu. Vyrazit
však na výlet mimo měs-
to chce už trochu odvahy
a hlavně logistiky, na kte-
rou byste s klasickýmmoto-

rem nepomysleli. Papírový
dojezd je dleWLTP 275 km,
pokud však naložíte celou
rodinu a nějaký ten „bágl“,
je lepší počítat s reálným
dojezdem spíše 220 km a to

už je dost omezující akční
rádius, případně musíte
do výletu započítat, kde
„doplníte šťávu“. Nabíje-
ní vás však nijak zásadně
nezdrží, lithium-iontovou
baterii o kapacitě 50 kWh
doplníte u rychlonabíječ-
ky s výkonem 100 kW na
80 % kapacity baterie za 30
minut. Většina nabíjecích
stanic však nabízí pouze
50 kW nabíjení, je tedy lep-
ší počítat raději s minimál-
ně hodinovou rezervou. Po
týdenním testování máme
z vozu rozpačité dojmy,
své rodinné povinnosti plní
skvěle, a pokud bychom
jezdili jen po městě a cha-
lupu měli v okolí Prahy,
třeba na Slapech budeme

s e-Rifterem nadmíru spo-
kojeni. Chválíme zejména
komfortní svezení a skvě-
lou spotřebu, která se po tý-
denním užívání ustálila na
18,3 kW / 100 km. Závěrem
můžeme své dojmy shrnout

asi takto: elektromobilita
má před sebou ještě velký
kus cesty, a jako jediná

možnost pohonu nám ne-
dává smysl. Je však škoda,
že tento pohon je Bruselem
tak násilně vnucován, pro-
tože jako alternativní po-
hon by si uměl svou cestu
k soukromým i firemních
zákazníkům najít sám. Pro
jízdu po městě je totiž ide-
ální volbou, a tak pro vybra-
né kurýrní služby nebo jako
druhé auto rodiny pro ná-
kupy a rozvoz dětí do školy
je vlastně skvělou volbou.
A ještě jedna technická, na
akumulátory je nabízena
osmiletá záruka omezená
nájezdem 160 000 km. Co
se týká ceníku, e-Rifter není
žádná lidovka a jeho ceny

začínají na 1 060 000 Kč
s DPH.
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Nepodceňujte přepis
vozidla
Pro mnoho motoristů
může být přepis na regis-
tru vozidel buď nežádoucí
ztrátou času, nebo kompli-
kací, ale mnohem víc pro-
blémů mohou mít, když
přepis řádně neprovedou.
Při prodeji vozidla je podle
zákona nutné do deseti pra-
covních dní podat žádost
o zápis změny vlastníka
vozidla. Jinak se dopouš-
títe přestupku, za který
vám správní orgán může
dát až padesátitisícovou
pokutu. Navíc vám, jako
dosud evidovanému vlast-
níkovi, hrozí i další nepří-
jemnosti, například poku-
ty za dopravní přestupky,
kterých se dopustí nový
vlastník.

Vedle překvapivé a nespra-
vedlivé pokuty od policie
nebo obecního úřadu vám
jako bývalému majite-

li auta může navíc přijít
výzva k úhradě tzv. příspěv-
ku nepojištěných od České
kanceláře pojistitelů (ČKP),
a to právě proto, že nebyl
proveden přepis vozidla
a nahlášena změna vlast-
níka v registru silničních
vozidel.

O prodeji sepište kupní
smlouvu
ČKP totiž musí podle záko-
na o pojištění odpovědnos-
ti z provozu vozidla, tzv.
povinném ručení, vycházet
právě z údajů zapsaných
v registru silničních vozi-
del. Kancelář téměř denně
přichází na případy, kdy
zápis v registru není aktu-
ální, tedy že nedošlo k pře-
pisu vozidla na nového
vlastníka. Potom je nutné,
aby tento ještě stále regis-
trovaný vlastník doložil,
že proběhl prodej vozidla
a že v registru už nemá
co dělat. Bohužel v ten-

to moment nastává často
problém. Bývalý majitel
vozu totiž nemusí vždy
mít dokument, který by
to doložil, tedy písemnou
kupní smlouvu.

I když občanský zákoník
pro platné uzavření smlou-

vy přímo nevyžaduje sepsat
písemnou kupní smlouvu
o prodeji vozidla, může to
oběma stranám být jen ku
prospěchu. Především je
dobré si takovou smlouvu
dobře uchovat. Možná se

může hodit právě v přípa-
dě, kdy motorista zjistí, že
je stále v registru vozidel,
i když už počítal s opakem.

Osobně nebo s plnou
mocí
Zápis změny vlastníka
vozidla můžete provést na

odboru dopravy na jakém-
koliv obecním úřadu obce
s rozšířenou působností.
Už tedy není třeba tuto věc
řešit pouze vmístě bydliště
prodávajícího. K přepisu by
mělo dojít na základě spo-

lečné žádosti dosavadního
a nového vlastníka. Pokud
se přeregistrace nemůžou
zúčastnit oba, může auto
nechat přepsat jen jeden
z nich. Musí ale přinést
plnou moc s úředně ově-
řeným podpisem druhé
smluvní strany. Pokud

necháte vše na kupujícím
a dáte mu k přepisu plnou
moc, stejně si raději ještě
ověřte, že na registru vozi-
del skutečně byl. Vyhnete
se tak možným výše zmí-
něným komplikacím.

Platíte pokuty i po prodeji auta?
Zapomněli jste na registr vozidel
Auto jste dávno prodali, a přesto přišla pokuta od policie nebo
úřadu, výzva k úhradě příspěvku nepojištěných od České kanceláře
pojistitelů nebo faktura za povinné ručení? Nedotáhli jste prodej
do konce, je třeba auto ještě přepsat v registru vozidel.

Peugeot e-Rifter – rodinný měšťák
Když jsme byli začátkem léta pozváni na představení čistě elek-
trických užitkových a osobních dodávek, které skupina Stellan-
tis představovala, v duchu jsme si klepali na čelo. Vždyť přece
elektrická dodávka, zejména pak v nákladní verzi, prostě nedává
vůbec žádný smysl a jen těžko nahradí lety prověřené benzinové
a dieselové agregáty. Doba je však neúprosná a některé těžko po-
chopitelné věci se stávají navzdory rozumu skutečností. Nedalo
nám to a elektrifikovanou dodávku volíme k týdennímu testu.
Výběr je úctyhodný, vybírat můžeme ze dvou délek L1 a L2, od
skříňového dvoumístného nebo třímístného pracanta až po osobní
pěti- až sedmimístné provedení. Navíc, a to je opravdu výjimeč-
né, máme na výběr rovnou ze třech značek skupiny Stellantis,
k dispozici máme Citroën ë-Berlingo, Opel Combo-e Life, Peugeot
e-Rifter nebo e-Partner. Saháme tedy po osobní verzi od Peugeotu
e-Rifter a uvidíme.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv



Nyní však nabídku pohon-
ných jednotek rozšiřuje
Nissan o jedinečný systém
Nissan e-POWER, jehož
zážehový motor slouží vý-
hradně k výrobě elektřiny,
zatímco kola jsou poháně-
na elektromotorem. To zna-
mená, že motor může vždy
běžet v optimálním rozsa-
hu, což vede k vynikající
účinnosti paliva a nižším
emisím CO2. Ve srovnání
s tradičním spalovacím
motorem tak získáte výraz-
ně tišší a úspornější jízdu,
protože elektromotor je je-

diným zdrojem energie pro
kola. V městském provozu
dosahuje úspora paliva až
40 %, oproti mild-hybrid-

nímu pohonu. Qashqai
e-POWER je také stan-
dardně vybaven systémem
ePedal Step, který oceníte
zejména v městském pro-
vozu. Zvolení jízdy s funk-
cí ePedal Step umožňuje
ovládání jízdy (zrychlení/
zpomalení, rozjezd) pouze
pomocí plynového pedá-
lu, jako je tomu u většiny
elektromobilů. Rekupera-
ce ePedalu je automaticky
nastavena na maximální
intenzitu rekuperace, kde
při ubrání plynu intenziv-
ně brzdíte a současně vra-

cíte drahocennou energii
zpět do baterie. Qashqai
e-POWER sice nenabízí
čistě bezemisní jízdu jako

elektromobily, nabídne
však stejný zážitek z jízdy
se stejnou odezvou kol,
ta je okamžitá a lineární,
stejně jako u klasického
elektromobilu. Přitom díky
pohonu e-POWER nemusí-
te řešit obavu z dojezdu
ani složité dobíjení, což
jsou jedny z největších sla-
bin elektromobility. Pohon
e-POWER je takzvaný séri-
ový hybrid, kde spalovací
motor je pouze generáto-
rem energie pro elektro-
motor, v našem případě se
jedná o 1,5litrový tříválcový
benzinovýmotor s proměn-
nou kompresí a turbodmy-
chadlem o výkonu 116 kW

(163 k) doplněným o 12V
pomocný akumulátor. Kom-
binovaná spotřeba benzinu
tohoto generátoru ener-

gie je dle WLTP pouhých
5,3–5,4 l / 100 km. Kola
vozu pak pohání výhradně
synchronní elektromotor
s permanentním mag-
netem o výkonu 140 kW
(190 k) a točivým momen-
tem 330 Nm. Inovativní
systém pohonu e-POWER
byl poprvé představen
v Japonsku u modelu Note
v roce 2017. V Evropě vedle
modelu Qashgai doplňuje
také nabídku nového nissa-
nu X-Trail. Kde v případě
předokolky nabídne výkon
150 kW. Pokud se však roz-
hodnete pro nový systém

pohonu všech kol ozna-
čovaný jako e-4ORCE spo-
lupracující s dvěma elekt-
rifikovanými pohonnými

jednotkami, budete mít
k dispozici celkový výkon
157 kW (213 k). Díky zad-
nímu motoru je dosaženo
zrychlení z 0 na 100 km/h
za 7 sekund. Oproti mecha-
nickému systému 4WDmá
e-4ORCE 10 000krát rychlej-
ší odezvu na točivýmoment
zadní nápravy. Kromě opti-
malizace rozdělování toči-
véhomomentumezi přední
a zadní kola používá systém
X-Trailu nezávislé ovládání
brzd na každém ze čtyř kol.

Text: Martin Štěrba
Foto: Metro archiv
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Unikátní systém e-POWER – Na elektřinu bez nabíjení
Jízda na elektřinu bez nervů, že vám někde dojde „šťáva“, tedy
bez nutnosti dobíjení? Ano, s novým qashqaiem e-POWER tuto
neobvyklou jízdu můžete zažít. Nissan totiž přichází s jedineč-
nou technologií pohonného ústrojí, kde je spalovací motor využit
k výrobě elektřiny, která pohání kola výhradně elektromotorem
a přináší tak zážitek z jízdy na vyšší úrovni. Donedávna byl mo-
del Qashqai poháněn benzinovým motorem 1.3 DIG-T, který je
vybaven technologií mild-hybridního pohonu se dvěma výkony
138 k a 156 k s výběremmezi šestistupňovou manuální převodov-
kou, nebo automatickou převodovkou Xtronic (vylepšená bezestup-
ňová převodovka CVT), určenou výhradně pro silnější variantu,
kterou můžete volit i ve variantě s pohonem všech kol.

Díky technologii e-POWER se můžete cítit svobodně a užívat si elektrojízdu bez obav o dojezd.

Systém řízení „jedním pedálem“ nazvaný e-Pedal Step oceníte zejména v městském provozu.



Dopravní nehody na sil-
nicích způsobují bohužel
velmi často, vedle ztráty
lidského života, také dlou-
hodobé či trvalé dopady
na zdraví jejich účastníků.
Poranění hlavy při neho-
dě patří právě k těm ná-
sledkům, která bývají pro
zdraví člověka fatální. Ne
náhodou je nejčastější pří-
čina poranění mozku právě
při dopravních nehodách,
a to v 60–80 % případů. Vli-
vem nárazu dochází k vel-
kému přetížení a v případě
nepřipoutání se bezpeč-
nostními pásy může být
prvním důsledkem náraz
hlavy do některé části in-
teriéru způsobující prask-
nutí lebky s následným
poškozením cév. Vzniká
tak riziko prudkého krvá-
cení doprovázené otokem
mozku. Energie a zmíněné
přetížení se však při nárazu
přenáší také na krční páteř

a ve velkém ohrožení jsou
pak nejen samotné obratle
s ploténkami, ale přede-
vším těla neuronů v míše
spojující lidský mozek se
zbytkem těla. O osudu tak-
to poraněného člověka poté
rozhoduje rychlost a kvalita
poskytnuté přednemocnič-

ní péče, tedy ještě na místě
nehody. „Tím úplně základ-
ním pravidlem bezpečné jízdy
je správné a důsledné používání
bezpečnostních pásů u všech pa-
sažérů ve voze. Málokdo si totiž
uvědomí, že nárazem v rychlos-
ti 50 km/hod. působí na tělo do-
spělého člověka hmotnost přes 2

tuny,“ zdůrazňuje účinnou
prevenci Ing. Veronika Kraj-
sová, prezidentka Asociace
Záchranný kruh, připra-
vující dlouhodobě doprav-
ně-bezpečnostní kampaň
TY TO ZVLÁDNEŠ. Právě
správné používání bezpeč-
nostních pásů zachrání

každoročně v zemích EU až
12 tisíc lidských životů.

www.tytozvladnes.cz
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Užitkové
vozy


 

DOPADY NEHOD – Poranění hlavy

Prodeje
ojetin rostou
Přestože rok 2021 byl pro
síť AAA Auto aMototechna
s 86 tisíci prodaných aut
rekordní, letošní čísla za
devět měsíců jsou o téměř
7 % vyšší. Za 9měsíců letoš-
ního roku prodala skupina
69 100 aut. Z celkového ob-
jemu se 38 100 automobilů
prodalo v České republice,
14 400 vozů na Slovensku,
15 400 v Polsku a 1 200
v Německu. Skupina také
otevřela novou pobočku
v polské Poznani a pře-
souvá autocentrum v Ústí
nad Labem na novou loka-
litu s větší kapacitou, ta se
zvedne ze 150 nabízených
vozů na 300. Zatímco v Čes-
ku a Slovensku patří mezi
nejžádanější vozy Škoda
zejména modely Octavia
a Fabia, v Polsku jsou nej-
žádanějšími modely Opel
Astra, Ford Focus a Opel
Insignia. V oblasti ESG se
skupina soustředí také na
aktivity v oblasti ochrany
životního prostředí. „V rám-
ci této strategie také chceme,
aby do roku 2025 bylo alespoň
40 % firemních vozů hybrid-
ních nebo plně elektrických,“
uvedla generální ředitelka
skupiny Karolína Topolová.
S cílem snižování uhlíkové
stopy také souvisí plán roz-
voje fotovoltaiky. V příštím
roce plánuje skupina Aures
Holding zprovoznit tři fo-
tovoltaické elektrárny na
svých pobočkách v Praze,
Brně a v Piasecznu u Var-
šavy.

Maš
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havarijní
Pojištění

Pojištění odpovědnosti z provozu vozidla, takzvané povinné ruče-
ní, musí mít každý řidič. Kryje škodu způsobenou třetí straně.
Jenže co škody, které si na autě řidič způsobí sám, případně mu
auto někdo odcizí, poškodí vandal nebo poničí vichřice či silný
vítr? Tyto škody povinné ručení už nepokrývá. Na ty je potřeba
mít sjednané havarijní pojištění.

„Průměrná škoda u havarijního pojiš-
tění dosáhla v loňském roce částky
28 000 korun. Takovou částku řidič
platit ze své kapsy určitě nechce, a to
mluvíme o průměru, protože škody se
mohou vyšplhat samozřejmě do mno-
hem vyšších čísel,“ upozorňuje Petr

Jedlička, pojistný analytik České
asociace pojišťoven.

Jaký je rozdíl mezi povinným
ručením a havarijním pojiště-
ním?
Z tzv. povinného ručení se kryje
vzniklá škoda, kterou provozem
svého vozidla způsobíme někomu
jinému, tzn. třetí straně. Naopak
na škodu, kterou provozem vozi-
dla způsobíme sobě na svém
vozidle, případně která je způ-
sobena na našem vozidle, např.
v důsledku vandalismu, živel-
ních událostí, se povinné ručení
nevztahuje. „Jak už název napovídá,
tak pojištění odpovědnosti z provo-
zu vozidla neboli povinné ručení je ze
zákona povinné a musí ho mít zřízené
každý vlastník, resp. provozovatel vozi-
dla. Dokladem o jeho sjednání je tzv.
zelená karta,“ vysvětluje tisková
mluvčí České asociace pojišťoven
Veronika Pilková.

Havarijní pojištění se naopak
vztahuje na škody, které způso-
bíte provozem vozidla sami na
svém vozidle nebo které vám jsou
na vozidle způsobeny jinak než
provozem jiného vozidla (zde by
standardně naopak bylo apliková-
no povinné ručení viníka doprav-
ní nehody). Mimo škody, které
vzniknou při dopravní nehodě, se

Nepodceňujte havarijní Pojištění,
ochrání vaše auto před krádeží,
vichřicí nebo třeba vandalismem



| P O J I Š T ĚN Í |komerční příloha čtvrtek 27. října 2022 35

dále hradí také škody zapříčiněné
živelnými pohromami, odcizení
vozidla či právě škody vzniklé při
střetu se zvěří.

Co si při sjednání havarijního
pojištění pohlídat?
„Při každém sjednávání havarijní
pojistky je důležité zvážit rozsah pojiš-
tění a poskytnutých služeb. Každý kli-
ent si při sjednávání pojištění musí peč-
livě přečíst pojistné podmínky, aby bylo
jasné, které škody mu pojistka pokryje
a nečekala ho nemilá překvapení,“
varuje Veronika Pilková a pokra-
čuje: „Klient by měl při zřizování hava-
rijního pojištění sledovat, jaký rozsah
pojištění si sjednává a jaké krytí pojiš-
tění obsahuje. Může si sjednat pojištění
proti odcizení, vandalismu, samotné
havárii nebo střetu se zvěří či se zvíře-
tem apod. Pohlídat by si měl i případ-
nou spoluúčast, která bývá vyjádřena
buď v procentech, nebo konkrétní hod-
notě, např. 5000 Kč.“

Pomoc nejen motoristům
Global Assistance už dávno nepo-
máhá jen řidičům v případě neho-
dy nebo poruchy vozu. Pro klienty
Kooperativy zajišťuje například
i asistenční služby v majetkovém
pojištění, pomůže se zdravotními
problémy, zajistí právní asistenci,
IT asistenci a asistenci kybernetic-
kých rizik. Specialisté a smluvní
partneři společnosti dokáží vyřešit
jak situaci s píchnutou pneumati-
kou, tak s havárií vody v bytě, oka-
mžitou konzultací zdravotního sta-
vu nebo repatriaci v případě úrazu
či nemoci na zahraniční dovolené.
V rámci služby Concierge a life-sty-
le asistenční služby dokonce nabízí
nejen pomoc při ztrátě cestovních
dokumentů, ale dokonce i rezerva-
ci hotelového pokoje, objednání
květin, taxíku či lístky na kulturní
a sportovní akce.

Mít kvalitní asistenční program
se vyplatí
Že při asistenci nejde o malé část-
ky, ukazuje i několik případů
z nedávné doby. Tak například
odtah obytného vozu Fiat Ducato
z Milána do Teplic vyšel na 72 tisíc
korun a odtah vozu Ford S-MAX
z Pisy do Prahy na 67 tisíc. Vůbec
nejdražší zásah letošního roku stál
176 tisíc korun včetně DPH a všech
poplatků. I kvůli těmto často vyso-
kým nákladům na motoristickou
asistenci se těší stále větší oblibě

nadstandardní asistenční progra-
my. „Pokud chcete mít na cestě jistotu,
že se o vás někdo postará, zvolte asis-

tenční program MAX+, který zajišťuje
bezlimitní asistenci při poruše, havárii,
řádění živlu, vandalismu, částečném

odcizení, a to nejen u nás, ale i v zahra-
ničí. Navíc i zapůjčení náhradního osob-
ního vozidla v ČR i v zahraničí až na 7
dní či jeho úschovu až na 15 dní,“ uvádí
ředitel Úseku pojištění motorových
vozidel v Kooperativě Aleš Zethner.

Zahraniční pokrytí
Zatímco motoristickou asistenci
pokrývá Global Assistance v Česku
vlastními silami, tak v zahraničí
zajišťuje potřebné služby prostřed-
nictvím asistenčních firem, které
mají svou vlastní síť asistenčních

partnerů v dané zemi. Kromě toho
má na Slovensku a v Německu
vytvořenou přímou smluvní síť

asistenčních partnerů. A například
v Chorvatsku, které je tak oblíbe-
né u českých cestovatelů, udržuje
v létě i vlastní kapacity. „V blízkosti
Primoštenu máme flotilu asistenčních
vozů s česky hovořící posádkou, která
zasahuje po širokém okolí této oblíbené
turistické destinace. Na místě bylo při-
praveno více jak 20 náhradních vozidel.
Díky místní znalosti lokálních servisů
máme ke spokojenosti našich klientů
poměrně vysokou opravitelnost přesahu-
jící 60 procent vozů,“ vysvětluje ředi-
tel asistenčních služeb společnosti

Zbyšek Skalický s tím, že jen letos
Global Assistance pomohla v Chor-
vatsku v 532 případech.

Asistenční služby Vám
pomůžou nejen nA silnici
Každý ví, že pro případ nehody na silnici nebo v domácnosti je
třeba být dobře pojištěn. Ovšem stejně důležité je také vyře-
šit odtah nepojízdného vozu nebo zajištění opraváře domů.
K tomu slouží asistenční služby, které pojišťovny ke svým pro-
duktům nabízejí. Pro pojišťovnu Kooperativa je zajišťuje spo-
lečnost Global Assistance. Z jejich dat vyplývá, že jen za letoš-
ní leden až září pomohla asistenční služba téměř sto tisícům
řidičů, což je ve srovnání s loňským rokem o pět procent více.
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Linka pomoci řidičům 1224 je
provozovaná Českou kanceláří
pojistitelů už několik let, od té
doby pomohla už statisícům čes-
kých řidičů. Během jednoho roku
na linku zavolá v nouzi při neho-
dě kolem sto šedesáti tisíc řidičů,
aktuálně jich volá průměrně za
den až pět set.

Pokud zavoláte na číslo 1224,
budete v průměru za 6 vteřin
spojeni s operátorem. Nahlásíte
název pojišťovny, u které je dané
auto pojištěno. Pokud to nebude-
te vědět, operátor tuto informaci
vyhledá podle registrační značky
vašeho auta. Poté vás přepojí na

smluvní asistenční společnost vaší
pojišťovny, která na místo nehody
okamžitě vyšle vůz a zařídí opravu
nebo odtažení auta do servisu. A to
vše v rozsahu sjednaném v povin-
ném ručení či havarijním pojištění.

Pomůže nejenom při nehodě, ale
i při poruše auta
Linku pomoci řidičům 1224 může-
te volat kdykoli, nezáleží na tom,
zda vám auto nejede z důvodu
nehody či poruchy. Povinné ruče-
ní či havarijní pojištění obvykle
obsahuje určitý balík asistenčních
služeb, které řidičům v nesnázích
pomohou. Řidič se po identifika-
ci své pojistné smlouvy na lince

dozví, na co má nárok v rámci
pojištění zdarma, případně je mu
za výhodnějších podmínek nabíd-
nuta pomoc nad rámec služeb
zahrnutých v pojištění. Podle typu
poruchy asistenční společnost

závadu vyřeší na místě nebo zajistí
odtah.

12 měsíců v roce, 24 hodin
denně
Číslo 1224 je dostupné nonstop,
12 měsíců v roce, 24 hodin denně.
Číslo si díky tomu snadno zapa-
matujete, ale v případě potřeby ho
naleznete právě i na zelené kartě
pojištěného vozidla, na Evropském
záznamu o dopravní nehodě nebo
na webech pojišťoven.

S čím linka 1224 nepomůže
Linka 1224 je určena pouze pro
případ nehody či poruchy v České
republice. Pokud budete potřebo-
vat asistenci v zahraničí, je nutné
volat na telefonní číslo uvedené
pro tyto účely na zelené kartě.
Prostřednictvím čísla 1224 je mož-
né se dovolat jen na příslušnou
asistenční společnost pojišťovny,
která poskytne pomoc s opravou
či odtahem nepojízdného vozidla.
V případě, že budete chtít nahlásit
škodní událost pojišťovně nebo zís-
kat informace o pojištění, je nutné
kontaktovat přímo infolinku vaší
pojišťovny.

Víte, jak postupovat při nehodě? Co když si nemůžete při neho-
dě vybavit, u které pojišťovny jste pojištění, a vůbec si nejste
jistí, koho máte zavolat kvůli odtahu auta? Autonehoda je bez
diskuse nepříjemný zážitek, a to i v případě, když u ní nejsou
žádní zranění. I když se nemusí volat záchranka a řešit zraně-
ný spolucestující nebo řidič, nebo když záchranka se zraněný-
mi odjede, zbývá na místě v lepším případě nabourané auto,
v horším případě nepojízdný vrak. V tu chvíli řidič začne řešit
otázky ohledně odtažení auta, které může v tu chvíli mimo
jiné překážet provozu.

Rada č. 1224. Číslo k zapamatování
pro případ nehody a poruchy auta

Bezstarostná jízda
za lepšími zážitky.

uniqa.cz

Pojištění vozidel UNIQA
Vás bezpečně dopraví k Vašemu cíli:
• vysoké pojistné krytí u povinného ručení,
• právník do vozidla na 1. rok zdarma,
• služba SafeLine dohlížející na bezpečnost
auta a posádky 24/7.

lepší život společně
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Čísla dne

79
V tolika letech zemřel bývalý
hokejový brankář Miroslav
Termer, jenž v nejvyšší soutě-
ži odchytal v 60. až 80. letech
dvacet sezon. O jeho úmrtí in-
formoval oficiální web kla-
denského klubu, s nímž zís-
kal čtyři mistrovské tituly.

2026
Německá automobilka Audi
vstoupí v roce 2026 do formu-
le 1. Jejím továrním týmem
se stane stáj Sauber, která
v mistrovství světa závodí
pod názvem Alfa Romeo.
Audi o úmyslu vstoupit do F1
informovalo už v srpnu.

82:71
Basketbalistky USK Praha
vstoupily do nového ročníku
Evropské ligy vítězně, maďar-
ský Szekszárd doma porazily
82:71. Nejlepší střelkyní čes-
kých mistryň byla s 28 body
kapitánka Teja Oblaková.

0:2
Fotbalistky pražské Slavie pro-
hrály včera ve druhém utkání
skupiny Ligy mistryň doma
s německýmWolfsburgem
0:2. ČTK

České házenkářky čekají pre-
miérové duely pod novým
norským trenérem Bentem
Dahlem. Reprezentantky zít-
ra a v neděli nastoupí ke dvě-
ma přípravným duelům
ve Švédsku a v příštím týdnu
odehrají tři utkání na tradič-
ním turnaji čtyř zemí O štít
města Chebu. Dahl se stal no-
vým trenérem českého celku
na konci srpna poté, co svazo-
vé vedení nečekaně odvolalo
Jana Bašného, který s repre-
zentací nepostoupil na nad-
cházející Euro. Zkušený kouč
skončil u národního týmu
po dvanácti letech.
Dahl s novými svěřenkyně-

mi na konci září absolvoval

přípravný kemp a nyní se těší
na první zápasy. Švédky obsa-
dily páté místo na loňském
mistrovství světa a na listopa-
dovém evropském šampioná-
tu, kam se české reprezen-
tantky neprobojovaly, budou
obhajovat 11. příčku.
Oba soupeři se naposledy

potkali předloni v úvodu mi-
nulého Eura a severský favo-
rit zvítězil 27:23. „Budou to
dva opravdu velmi těžké zá-
pasy. Ale pokud chceme růst
a rozvíjet se, potřebujeme se
potkávat s dobrými soupeři.
Z mého pohledu je Švédsko
jedním z kandidátů namedai-
li na nadcházejícím mistrov-
ství Evropy,“ řekl Dahl. ČTK

Florbalové mis-
trovství světa
se blíží.

Čeští florbalisté zahájí zítra
v Kutné Hoře závěrečnou pří-
pravu na mistrovství světa
v Curychu a Winterthuru,
kde budou od 5. do 13. listopa-
du obhajovat bronz ze světo-
vého šampionátu v Helsin-
kách. „Máme tam první čtyři
dny v Kutné Hoře florbalovou
část. Udělali jsme si docela
slušný základ věcí a potřebuje-
me se k tomu ještě víc vrátit a
jít do většího detailů,“ popsal
trenér českých florbalistů Ja-
roslav Berka.
V pondělí se tým přemístí na
Šumavu. „Potom se přesune-
me do Žleb a bude to víc rege-

nerace a týmové věci. Bude to
dost off-line režim,“ řekl tre-
nér, jenž týmpřevzal po Fino-
vi Petrim Kettunenovi po mi-
nulém MS a v červenci s ním
získal bronz na Světových
hrách v americkém Bir-
minghamu.
Na Šumavě se florbalisté

budou chtít oddělit od okolní-
ho světa i prostřednictvím
omezení používání telefonů
a jiných přístupů na sociální
sítě. „Bylo to tak u juniorů
a nastavili jsme si to podob-
ně. Budeme minimalizovat
čas na telefonech,“ uvedl ka-
pitánOndřej Němeček. Nepů-
jde ale o vyložený zákaz. „Ně-
kteří kluci mají děti a potře-
bují být v kontaktu s partner-
kami, ať už je mají v Česku,
nebo zahraničí. Budeme se
snažit to vybalancovat,“ dopl-
nil Němeček. ČTK

Djoker věří v obrat
Srbský tenista Novak Djo-
kovič věří, že se mu poda-
ří zvrátit tříletý zákaz
vstupu do Austrálie, který
dostal letos po vyhoštění
ze země kvůli tomu, že
není očkován proti koro-
naviru. Zástupci vítěze
21 grandslamů už začali
s úřady jednat a podle Djo-
koviče to vypadá nadějně.
„Mám pozitivní signály,
ale všechno je zatím neofi-
ciální,“ řekl tenista
pro srbský web Sportal.

Vyzývají Trumpa
Příbuzní obětí teroristic-
kých útoků z 11. září
2001 vyzvali bývalého
amerického prezidenta
Donalda Trumpa, aby pře-
stal podporovat golfovou
sérii LIV. Na jeho hřišti
v Miami se od zítřka koná
závěrečný turnaj prvního
ročníku, týmy budou hrát
o dotaci 50 milionů dola-
rů. Sdružení 9/11 Justice
vadí, že sérii sponzoruje
Saúdská Arábie, odkud po-
cházela většina únosců.

Velký návrat
Fotbalový útočník Sébas-
tien Haller se tři měsíce
po operaci zhoubného ná-
doru na varlatech vrátil
na hřiště. V úterý si zatré-
noval v centru Ajaxu
Amsterdam, odkud v létě
přestoupil do Dortmun-
du. Nádor lékaři u osma-
dvacetiletého Hallera obje-
vili v létě a hráč se podro-
bil operaci. Poté nastoupil
na chemoterapii a nedáv-
no uvedl, že možná bude
muset i na druhý zákrok.

Na MS bez testu
Na fotbalovém mistrov-
ství světa v Kataru, které
začne 20. listopadu, nebu-
dou potřeba negativní tes-
ty na koronavirus. Zruše-
ní dosavadního opatření,
o kterém rozhodlo katar-
ské ministerstvo zdravot-
nictví, vstoupí v platnost
1. listopadu. Fotbalové MS
tak bude první sportovní
globální akcí od počátku
pandemie, kde nebudou
zavedena žádná proticovi-
dová opatření. ČTK

Trénují
společně
Mužská a ženská reprezen-
tace v běhu na lyžích se na
novou sezonu připravují
společně. Mimo tým je za-
tím jen Kateřina Razýmo-
vá, která po červnovém po-
rodu dcery Izabely trénuje
individuálně. Z administra-
tivních důvodů může na
mezinárodní scéně závodit
nejdříve v polovině prosin-
ce. Pokud vše půjde dobře,
mohla by se k reprezentaci
připojit na Tour de Ski. Svě-
tový pohár začne zhruba
za měsíc ve finské Ruce.
Čeští běžci tentokrát z fi-
nančních důvodů nevyrazi-
li na dlouhé soustředění
do Skandinávie, ale závě-
rečnou přípravu mají v Al-
pách. Nedávno se vrátili
z kempu na Dachsteinu
a chystají se na vysokohor-
ské soustředění do Livig-
na. Čeští běžci na lyžích bu-
dou mít k dispozici servis-
ní kamion, o který loni za-
čátkem prosince dočasně
přišli kvůli bouračce. ČTK

ČT
K

Plzeň dostala další výprask
Fotbalisté Plzně v předposledním kole hlavní fáze Ligy
mistrů prohráli na stadionu Interu Milán 0:4 a nebodova-
li ani v pátém utkání skupiny C, ve které obsadí poslední,
čtvrté místo. Dva góly vstřelil Edin Džeko. Domácí favori-
ty na San Siru poslal do vedení ve 35. minutě Henrik
Mchitarjan, ještě do přestávky zvýšil Džeko, který se tre-
fil i po změně stran. Čtvrtý gól vstřelil střídající Romelu
Lukaku. Inter a Bayern Mnichov postupují dál. ČTK

ČT
K

Házená. První
zápasy pod Norem

Vypnou
své mobily

Krátce
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Slavie dnes proti
Ballkani potřebuje
naplno bodovat.

Fotbalisté Slavie dnes od
21.00 v Prištině proti Ballkani
odehrají předposlední z šesti
zápasů skupinové fáze Evrop-
ské konferenční ligy, v němž
budou odvracet hrozbu vyřa-
zení. Pražané potřebují proti
kosovskému mistrovi naplno
bodovat, v případě prohry by
už mohli za určitých okolnos-
tí ztratit naději na postup.
Slavia v úvodním vzájem-

ném duelu s Ballkani zvítězi-
la 3:2, následně ale s Kluží
překvapivě prohrála 0:1
doma a 0:2 venku a výrazně
si zkomplikovala boj o po-
stup. Svěřenci trenéra Jindři-
cha Trpišovského ztrácejí
na první dva týmy tabulky tři
body a za určitých okolností
už jim nemusí stačit ani vý-

hry ve zbylých dvou zápa-
sech. O týden později Slavia
přivítá Sivasspor. Pokud ten
dnes porazí Kluž a ta násled-
ně zvítězí nad Ballkani, bu-
dou Pražané bez ohledu
na své výsledky vyřazeni.
V minitabulce tří mužstev

s 10 body by na tom byli čer-
venobílí nejhůře. Do osmifi-
nále přímo projdou jen celky
z prvních míst ve skupinách,
druzí v pořadí se ve vyřazova-
cí fázi o kolo dříve utkají
s kluby na třetích příčkách
v Evropské lize.

Naději na postup v Evrop-
ské konferenční lize drží i Slo-
vácko. Dnes od 18.45 přivítají
bundesligový Kolín nad Rý-
nem, na jehož hřišti prohráli
2:4. Tým z Uherského Hradiš-
tě je ve skupině D sice posled-
ní, ale stejně jako Kolín má
čtyři body a na druhé Nice
ztrácí jen bod. V čele je Parti-
zan Bělehrad s osmi body.
Slovácko v této pohárové

sezoně zvítězilo doma ze čtyř
utkání pouze jednou. O víken-
du tam po obratu zdolalo
v lize Teplice 2:1. „Mužstvu
to ohromně psychicky pomů-
že,“ řekl trenér Martin Svě-
dík. Podle něj prokázal tým
velkou vnitřní sílu, kterou
bude potřebovat.
Dnes se Slováckomusí obe-

jít bez autora vítězného gólu
z Nice Petra Reinberka, který
duel s Teplicemi nedohrál.
„Má spoustu naraženin, do-
stal kolenem do zad a nevypa-
dá to, že by byl fit,“ prohlásil
Svědík. ČTK

Slavia se díky derby na pohárové utkání dobře naladila. ČTK

PŘEPNĚTE
NA T-MOBILE TV
Překvapí vás možností sledovat televizi odkudkoli,
třeba i na telefonu.

Více na t-mobile.cz/tv

Krátce

Výhrůžka nožem
Fotbalista druholigové-
ho Varnsdorfu Bojan
Dordič na úterním tré-
ninku ohrožoval nožem
trenéra brankářů Radka
Porcala. Uvedl to server
iSport.cz s upřesněním,
že osmadvacetiletého
ofenzivního hráče zadr-
žela policie a srbský ro-
dák s bosenským pasem
strávil noc v cele před-
běžného zadržení. Podle
zdroje serveru Dordič no-
žem trenérovi gólmanů
vyhrožoval, ale k fyzické-
mu napadení nedošlo.
Dordič posledních pět zá-
pasů po zranění nehrál,
dříve působil i v první
lize v dresech Opavy
a Liberce.

Kameník skončil
U fotbalistů druholigové
Jihlavy skončili trenér
Jan Kameník a asistent
Jozef Pavlík. Osmý tým
tabulky má převzít po-
dle médií bývalý kouč Ba-
níku Ostrava a Vítkovic
Ondřej Smetana. ČTK

inzerce

Šanci na postup mají
sešívaní i Slovácko


